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Psihologija je eksaktna veda, ki znanstveno proučuje psiho-

loške procese pri človeku. V zadnjih petdesetih letih je v svoje 

lovke ujela psihologijo množic, ob tem pa se začela interdi-

sciplinarno poglabljati v psihologijo prodaje. Danes je vse, s 

čemer vabijo veliki trgovci nepregledne množice v svoje trgo-

vine, skrbno načrtovana prodajna strategija, ki se je porodila v 

času velike gospodarske krize konec 20 let prejšnjega stoletja. 

Namreč, najbolj znani ameriški klobuki Stetson niso mogli uiti 

usodi številnih podjetij, ki so za vedno zaprla svoja vrata. Bolj ko 

so nižali ceno, manj so jih prodali. Pri ceni 99 centov za klobuk 

pa je mladega prodajalca zamikala trgovska šarada. Cene 

je naslednji dan dvignil na 5 - 8 dolarjev za klobuk in v enem 

dnevu prodal skoraj vso zalogo … Takrat se je rodil slogan: »Ni 

važno, kaj prodajaš, ampak kako prodajaš!« Brezkompromisne 

multinacionalke so šle celo tako daleč, da so pred približno 

50 leti začele eksperimentirati s človekovo podzavestjo. Med 

predvajanjem filmov ali »žajfastih« nadaljevank so gledalcem in-

sertirali očem nevidne sličice Coca Cole, vendar so se možgani 

na to odzvali in v gledalcu prebudili silno željo po tem napitku. 

Čez leto dni so ZDA uvedle popolno prepoved tovrstnega eks-

perimentiranja s t.i. »subliminalnimi sporočili.«

Danes je psihologija prodaje v nekem smislu na vrhuncu. Sta-

tistika kaže, da se cene najbolj prodajanih artiklov nenehno 

dvigajo, vendar brez pravega vzroka. Na neki točki, ko ugoto-

vijo, da bi cenovni dvig porušil ta trend, pa ceno spustijo v t.i. 

»Superakciji!«

Ljudje so se pripravljeni v vrstah boriti za nekaj vrečk kave in 

pozabiti na svoje dostojanstvo. Ah, nekaj sem želel dodati še o 

dostojanstvu trgovcev, pa ne bom, ker je pač veseli december! 

Naj bo kruha in iger za vse …

 Črt Kanoni, 

 odgovorni urednik
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ZDUS prejela verifikacijsko listino 
za program Starejši za starejše
Socialna zbornica Slovenije, osrednje strokovno združe-
nje na področju socialnega varstva, je v začetku oktobra v 
Grand Hotelu Bernardin v Portorožu organizirala tradicio-
nalni, letni dogodek, 29. Dneve Socialne zbornice Slovenije, 
z naslovom »Krepitev moči zaposlenih na področju social-
nega varstva«.
Tema letošnjega dogodka je bila usmerjena v krepitev moči stro-
kovnih delavcev, sodelavcev in vodij, ki delujejo na področju so-
cialnega varstva, saj je v času, ko se številni zavodi in organizacije 
soočajo z visoko fluktuacijo zaposlenih, pomanjkanjem kadra in 
vključevanjem mladih na trg dela, ki pogosto nimajo zagotovljene 
podpore mentorjev oz. sistematičnega uvajanja v delovni proces, 
nujno potrebno obstoječemu kadru nuditi potrebno podporo, da bi 
lahko še naprej nudilo kvalitetne storitve in izvajalo uspešne social-
novarstvene programe. Predsednica ZDUS Zdenka Jan je bila med 
vabljenimi in v tem svojstvu je tudi nagovorila vse prisotne. 

ki s svojimi pokojninami težko preživijo, mnogi ne zmorejo plačevati 
polne oskrbe v domu, kaj šele, da bi lahko pomagali svojim slabo 
plačanim potomcem. 
Pa smo zopet pri pokojninah, ki ne smejo biti socialna pomoč, 
marveč z delom pridobljena pravica, na temelju prispevkov in vlo-
ženega dela v sedanje družbeno bogastvo. Pokojnine tako navzlic 
populističnim izjavam, prilagojenih dnevni politiki, pomembno vpli-
vajo na blagovne, storitvene in denarne tokove in tako spodbujajo, 
ne pa zavirajo, gospodarski in družbeni razvoj, zato ni več dopustno 
krčenje pravic, pač pa postopno izboljševanje materialnih in življenj-
skih razmer v skladu z družbenim in gospodarskim napredkom. 
V  ZDUS veliko pozornost namenjamo tudi bivalnemu standardu 
starejših, imamo pa tudi posebno Komisijo kot organ zveze, ki se 
ukvarja zgolj s tem vprašanjem. Zavedati se moramo, da skrb za 
to področje prinaša tudi boljši bivalni standard mlajšim generaci-
jam! Starejši v Sloveniji imamo le na videz dokaj ustrezne bivalne 
razmere. Okrog 90 % upokojencev živi v svojih lastniških stanova-
njih in hišah. Te enote so bile zgrajena za takrat mlade družine in s 
takratno tehnologijo, danes pa so potrebne obnove in prilagoditve 
za čim daljše bivanje doma. Med ljudmi je močno prisotno priča-
kovanje, da bodo starši svoje nepremično premoženje zapustili po-
tomcem, kar ob pomanjkanju državnega koncepta ne pospešuje 
ustrezne menjave stanovanjskih enot. Tako starejši ostajajo sami v 
prevelikih, za starost neprilagojenih stanovanjih ali hišah.
Glede na novo usmeritev na različne oblike sobivanja, kar se uvelja-
vlja v Evropi, smo vladi predlagali, da skupaj zastavimo srednjeroč-
no strategijo razvoja dejavnosti za zadovoljevanje potreb starejših. 
Informacije s terena, ki jih posredujejo naše prostovoljke programa 
Starejši za starejše, so dragocen vir za še uspešnejše delo na po-
dročju skrbi za čim daljše in kvalitetnejše bivanje na svojem domu. 
Za zaključeka pa naj izrazim zadovoljstvo, da je naš program Sta-
rejši za starejše, v katerem sodeluje 3500 prostovoljcev, prestal po-
stopek obnovitve strokovne verifikacije in da smo prejemniki presti-
žne, verifikacijske listine.
Najlepša hvala za vašo pozornost,

Zdenka Jan, predsednica ZDUS

Predsednica z listino

Za ZDUS radi rečemo, da je inkubator žlahtnih 
idej, ki so zaradi vrste dejavnikov zlahka 
uresničljive, samo resno je potrebno prisluhniti 
tistim, ki imajo za seboj bogato kilometrino 
idej, znanja, pa tudi modrosti. Ljudje živimo 
vse dalj časa, vendar pa nestabilne razmere 
na trgu dela in širjenje neenakosti pri 
razdelitvi osebnega dohodka, v perspektivi 
starosti vzbuja dvome, celo negotovost.

Spoštovane in spoštovani,
prepričana sem, da poznate tisti rek, ki pravi: »Upokojenca boš pa 
težko ujel, saj praviloma nima časa in se mu vedno nekam mudi!« 
Mnogo je dejavnosti, ki jih v ZDUS negujemo, spodbujamo mentor-
je, saj se zavedamo, da je po upokojitvi zapiranje za štiri stene do-
mačega doma mnogo bolj nevarno in škodljivo za človeško psiho, 
kot karkoli drugega. Za ZDUS radi rečemo, da je inkubator žlahtnih 
idej, ki so zaradi vrste dejavnikov zlahka uresničljive, samo resno 
je potrebno prisluhniti tistim, ki imajo za seboj bogato kilometrino 
idej, znanja, pa tudi modrosti. Ljudje živimo vse dalj časa, vendar 
pa nestabilne razmere na trgu dela in širjenje neenakosti pri razde-
litvi osebnega dohodka, v perspektivi starosti vzbuja dvome, celo 
negotovost. Odgovorne opozarjamo, da analizirajo vse te učinke in 
ustrezno ukrepajo. Seveda so naši pozivi sprejeti z odobravanjem, a 
so nato pogosto založeni med kopico drugih dokumentov. Prav zato 
smo pred štirimi leti izdali knjižico z naslovom Memorandum 2018, 
ki so jo spisali naši strokovnjaki, ki danes predstavljajo naš posve-
tovalni organ, Strokovni svet ZDUS. Bili smo eni prvih, ki smo se 
strokovno soočili z izzivi starajoče se družbe in v kontekstu nove pa-
radigme to predstavili tudi na panelu, ki ga je pripravilo Ministrtstvo 
za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti v času pred-
sedovanja Slovenije Svetu Evropske skupnosti pred dvema letoma.
Takrat smo dejali, da so slovenska starejša gospodinjstva pomem-
ben vir in steber pomoči mladim družinam. Razmere pa se ob siro-
mašenju standarda upokojencev spreminjajo. Vse preveč je takih, 
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Sredi oktobra so se na ustanovni seji 
sestali člani Častnega razsodišča 
ZDUS za mandatno obdobje 2023–
2027. Sejo je otvoril podpredsednik 
zveze Stanko Kranvogel, ki je v imenu 
vodstva pozdravil vse izvoljene člane, 
ter predlagal, da se v nekaj besedah 
predstavijo. 
Gozdana Petrič je upokojena diplomirana 
pravnica, odvetnica iz Novega mesta, kjer 
je tudi članica tamkajšnjega DU, sicer pa je 
zelo aktivna tudi v Bridge zvezi Slovenije. 

Marijan Kajzba je varnostni inženir, je 
pa tudi sodnik porotnik. Bil je tudi predse-
dnik matičnega društva upokojencev, tako 
da mu je strukturno delo društev in zveze 
dobro poznano.
Edi Burič prihaja iz Velenja in je v ma-
tičnem društvu prav tako član častnega 
razsodišča, sicer pa je po poklicu inženir 
kemijske tehnologije, ki je bil zaposlen v 
vodilnih podjetjih Šaleške doline, pred upo-
kojitvijo pa tudi na Inštitutu Jožefa Štefana 
v Ljubljani.

Stanko Kranvogel je nato predlagal, da 
se glasuje o predsedniku organa, in sicer je 
predlagal za predsednico Gozdano Petrič. 
Ta je po izglasovanju funkcijo predsednice 
tudi sprejela. 
Vse člane je zanimalo zlasti, ali obstoji po-
slovnik o delu častnega razsodišča?! Pod-
predsednik zveze je odgovoril, da so se 
člani prejšnjega sklica opirali pri svojem 
delu na Statut zveze in pravilnike, ter ravnali 
v skladu z napisanimi akti, zato je predse-
dnica Petričeva predlagala, da se pripravi 
poslovnik o delu ČR in ko bo napisan, se 
bodo člani ravnali po njem.
Na seji je bil prisoten tudi predsednik ČR v 
prejšnjem mandatnem obdobju Aleksan-
der Sašo Piber, ki je poročal o delu razso-
dišča, ni pa se mogel izogniti epizodi iz dela 
tega organa, ko je izrekel opomin nekda-
njemu predsedniku, ta pa je podporo našel 
v sklepu izredne seje Upravnega odbora 
zveze, ki je izrečeni ukrep odpravil, tako da 
je ČR sklenilo, da ne bo sprejelo nobenega 
izreka več, če bi prišlo do kršitev Statuta.
Po dobri uri je bila seja končana, sklep pa je 
bil, da se čim prej pripravi poslovnik o delu, 
ki ga bodo pripravili člani na koresponden-
čen način. 

Toni Krčan, foto T.K.

Zdenko Jan sprejel predsednik vlade,  
dr. Robert Golob
Predsednik vlade, dr. Robert Golob, je 13. novembra v pro-
storih Vlade R. Slovenije sprejel predsednico Zveze društev 
upokojencev Slovenije Zdenko Jan in nekdanjega predse-
dnika ZDUS Janeza Sušnika. Spregovorili so o položaju 
upokojencev v Sloveniji in vladnih ukrepih na tem področju. 
Ob tem so izpostavili pomen dolgotrajne oskrbe in nada-
ljevanje projekta E-oskrbe, s katero se lajša težave starej-
ših v domačem okolju. Nadaljevanje projekta omogoča, da 
E-oskrba ostane brezplačno dostopna za najmanj 5.500 
upravičencev od 1. oktobra letos do 30. junija 2025, do uve-
ljavitve pravice do E-oskrbe iz Zakona o dolgotrajni oskrbi.
Strinjali so se o pomembnosti uvedbe instituta zagotovljene vdovske 
pokojnine; ta bo predvidoma stopil v veljavo s 1. januarjem 2024 in 
bo zajel približno 10.000 posameznic in posameznikov. Dotaknili 
so se tudi uskladitve pokojnin, kar se bo po zagotovilu predsednika 
vlade dr. Goloba zgodilo februarja prihodnje leto za predvidoma 
8,2 %, sredstva za ta namen pa so rezervirana v proračunu. Zdenka Jan in dr. Robert Golob. Foto, Žan Kolman kabinet PV

Sestali so se člani  
Častnega razsodišča ZDUS
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Konec oktobra je v Predsedniški palači 
v Ljubljani potekala zaključna priredi-
tev natečaja Naj prostovoljec/-ka leta 
2022, na kateri so bila podeljena pri-
znanja in naj nazivi izbranim prosto-
voljcem in prostovoljskim projektom. 
Mladinski svet Slovenije (MSS) je tako 
že enaindvajsetič podelil priznanja v 
natečaju in pripravil zaključno slove-
snost, ki jo je gostila predsednica RS 
dr. Nataša Pirc Musar. 
Na natečaj je letos prispelo 65 prijav, 15 za 
projekte in 50 za posameznike. Komisija je 
med njimi izbrala Naj prostovoljka in Naj 
prostovoljec v treh starostnih kategorijah 
(do 19 let, od 20 do 29 let in nad 30 let), 
naziv Naj prostovoljski projekt, posebej 
pa še naziva Naj mladinski voditelj in 
Naj mladinski projekt ter tri priznanja 
za posebne dosežke. 
Naj prostovoljka v starosti do 19 let 
je postala Larisa Brumen. Njeno prosto-
voljno delo je pripomoglo k spodbujanju 
aktivne udeležbe mladih v lokalni skupnos-
ti, hkrati pa je s svojim delom pomembno 
prispevala k boljšemu počutju in razvoju 
mladih v svoji skupnosti. Naj prostovo-
ljec v starosti do 19 let pa je postal Matic 
Štemberger. Matic predstavlja zgled 
prostovoljcem v svoji starostni kategoriji in 
je pomembno prispeval k razvoju veščin 
mladih.
Naj prostovoljka v starosti do 29 let je 
postala Lina Buršič, in sicer zaradi svojega 
prizadevnega prostovoljnega dela, ki ga je 
izvajala pod okriljem Javnega zavoda Mladi 
zmaji. Naj prostovoljec v starosti do 
29 let je postal Domen Bolta. Priznanje 
si je zaslužil s svojim aktivnim in predvsem 
raznolikim prostovoljstvom na lokalni ravni. 
Njegovo delo je pomembno prispevalo k 
izboljšanju lokalne skupnosti in ustvarjanju 
pozitivnih sprememb. 
V kategoriji nad 30 let pa sta nagrado 
za Naj prostovoljca/-ko leta 2022 prejela 
Anton Mlinarič in Justina Cvetko. 
Anton je nagrado prejel za svoje dolgole-
tno humanitarno delo na področju zdravlje-
nja odvisnosti od alkohola, Justina pa je 
prejela priznanje za svoje dolgoletno pro-
stovoljno delo na področju športa v okviru 
Medobčinskega društva delovnih invali-
dov Maribor. MSS je podelil še tri prizna-
nja za posebne dosežke, in sicer društvu 
Koroški medgeneracijski center, 
Zavodu za razvijanje in izvajanje pod-
pornih storitev za samostojno življe-

nje/ZRIPS ter Hani Lobnik. Prostovoljke 
Koroškega medgeneracijskega centra so 
prejele priznanje za izjemno spodbujanje 
prostovoljstva na Koroškem prek svojega 
raznolikega dela v okviru Društva koroški 
medgeneracijski center, ZRIPS pa je postal 
dobitnik nagrade za projekt Igrajmo se, 
spoznajmo se. Projekt je nagrajen zaradi 
svojega prispevka k spodbujanju raznoli-
kega sobivanja v družbi, kar je dosegel v 
okviru Zavoda. Projekt je uspešno spod-
bujal vključevanje različnih skupin in med-
sebojno učenje ter strpno sobivanje med 
posamezniki različnih ozadij. Hana Lobnik 
je prejela priznanje za svoje aktivno prosto-
voljstvo na mednarodni ravni, ki ga je izva-
jala pod okriljem Združenja slovenskih ka-
toliških skavtinj in skavtov. Njeno delo ima 
trajne pozitivne učinke na slovensko, kot 
tudi mednarodno prostovoljno skupnost. 
Nagrado za Naj prostovoljski projekt 
je prejelo Humanitarno društvo Ni-Lu 
iz srca do src, in sicer za projekt Srčne 
rutke za male borce. Projekt je pomagal 
otrokom, ki se soočajo s težkimi zdravstve-
nimi težavami, in njihovim družinam, kar je 
prispevalo k pozitivnim spremembam v živ-
ljenju najbolj ranljivih članov družbe.
Nagrada za Naj mladinskega voditelja 
pa je šla v roke Nejcu Kurbusu. Nagrado 

je prejel za predano vodenje aktivnosti za 
mlade, ki jih je izvajal v okviru Združenja 
slovenskih katoliških skavtinj in skavtov. 
S svojim delom je spodbudil razvoj vodstve-
nih kompetenc mladih ter jim pomagal pri 
gradnji etičnih vrednot. Nagrado za Naj 
mladinski projekt je dobil projekt Spomni 
se name, in sicer zaradi izjemne izvedbe in 
uspeha pri spodbujanju pozitivnih dejanj. 
Organiziran v okviru Združenja slovenskih 
katoliških skavtinj in skavtov, je projekt 
spodbudil zavest o pomenu humanitar-
nega dela in povečal solidarnost v družbi. 
Projektni pristop je poudaril družbeno od-
govornost in vlogo mladih pri izvajanju hu-
manitarnih nalog.
Mladinski svet Slovenije je v 21-ih 
letih natečaja pripravil 20 zaključnih pri-
reditev (ena je bila odpovedana zaradi 
epidemije), prvič letos pa je bila v vlogi 
častne pokroviteljice predsednica RS dr. 
Nataša Pirc Musar. Na natečaj je v 21-ih 
letih prispelo 3.217 prijav, od tega 2.685 
za posameznike in 813 za projekte. MSS 
je tako razglasil 59 naj prostovoljcev, 60 
naj prostovoljk, 19 naj prostovoljskih pro-
jektov, 14 naj mladinskih projektov, 14 naj 
mladinskih voditeljev in podelil veliko po-
sebnih priznanj.

S.Ta, foto ČK 

Naj Prostovoljci 2023

Predsednica Republike Slovenije z nagrajenci
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Ministrstvo za kohezijo in regionalni 
razvoj je v Ljubljanski cukrarni pripra-
vilo zanimiv posvet na temo Evropske 
kohezijske politike, ki ostaja glavna 
naložbena politika Evropske unije. 
S pomočjo t(ak)e politike smo v Slo-
veniji uresničili že številne projekte, 
ki so bistveno prispevali k hitrejšemu 
razvoju naše države. 
Na omenjenem panelu so sodelovali 
Stanko Kranvogel, podpredsednik ZDUS, 
Francka Četković, predsednica SUS, dr. 
Luka Omladič, državni sekretar na MSP, 
mag. Barbara Žgajnar, direktorica javnega 
zavoda Center za pomoč na domu Maribor 
in Zoran Hoblaj, predstavnik SSZS in di-
rektor DSO Rakičan. Navzoče je pozdravil 
tudi minister dr. Aleksander Jevšek, ki 
je dejal, da mu je v neizmerno čast in za-
dovoljstvo, da se ministrstvo tokrat ne po-
javlja v vlogi investitorja bodisi v izgradnjo 
kolesarskih stez ali gradnjo vodovodnega 
omrežja, pač pa kot investitor v prihodnost, 
v socialno sfero vsakdanjega življenja, zlasti 
prijaznejšega življenja starejših. Modera-
tor panela, mag. Marko Koprivc, državni 
sekretar na ministrstvu, je kot iztočnico 
v pogovor omenil, da gre za pomembna 
evropska sredstva, ki najdejo pravi namen 
na podlagi široko odprtega dialoga s ključ-
nimi akterji. »Do danes je bilo izčrpanih že 
60 mio. evrov, v naslednjih mesecih pa se 
bo ta številka še podvojila,« je dejal. Katere 
projekte torej vidijo kot prodorne, vsebinske 
in zanimive? Vsekakor so to projekti s t.i. 
»mehko vsebino,« vlaganje v socialno sfero 
prilagojeno potrebam starejših. 
Razpravljalci so uvodoma, vsak iz svojega 
zornega kota, predstavili svoj vidik črpanja 
kohezijskega denarja, ki je na voljo nevlad-
nikom. 

Podpredsednik ZDUS Stanko Kran-
vogel je izpostavil projekta, ki v ZDUS že 
potekata. Projekt E-oskrbe in program 
Starejši za starejše, pozornost pa bi znal 
pritegniti tudi projekt »Prostofer«, saj je iz-
razito usmerjen v trajnejšo mobilnost sta-
rejših v smislu Zakona o strategiji dolgožive 
družbe, ni pa pozabil omeniti tudi Zakona 
o dolgotrajni oskrbi, znotraj katerega je še 
vrsta odprtih vprašanj.
Predsednica SUS Francka Četković 
je izpostavila problem dvigal v večstano-
vanjskih zgradbah, v katerih živijo starejše 
osebe, saj tudi dvigala prispevajo k traj-
nejši mobilnosti, vendar je mag. Koprivc 
dejal, da zaradi zapletene lastniške struk-
ture v takih zgradbah tovrstna investiranja 
niso mogoča, takoj nato pa dodal, da bo 
predlog posredoval v reševanje, saj si vse-
kakor zasluži pozornost in nič ni nemogo-
če, kar se danes zdi, da je!
Mag. Barbara Žgajnar, direktorica 
javnega zavoda Center za pomoč na domu 
Maribor je dejala, ko je orisala projekt 
Pro-akt, za katerega so prejeli kohezijska 
sredstva, da je zadovoljna, da lahko sprego-
vori o projektu, ki pije vodo. »V želji narediti 
nekaj več na področju varnosti in zdravja pri 
delu, smo oblikovali interni projekt Pro Akt, 
Zdravje na dlani, katerega cilj je z inovativ-
nimi vsebinami aktivno pristopiti k izboljša-

nju varnosti in zdravja na delovnem mestu 
in izboljšanju splošnega počutja in zdravja 
zaposlenih.« Ko je delavec zadovoljen, so 
zadovoljni tudi uporabniki storitev. Želim si, 
da bi bilo več evropskih sredstev namenje-
nih storitvam …«
Zoran Hoblaj, predstavnik Skupnos-
ti socialnih zavodov Slovenije je dejal, da 
»skupnost združuje preko 100 izvajalcev 
na področju socialnega varstva in da 
skupnost pokriva celoten spekter potreb 
uporabnikov. Država se je usmerila v izbolj-
šanje pogojev v DSO-jih in aktivno poteka 
22 projektov, v perspektivi pa načrtujemo 
tudi gradnje manjših enot.« Hoblaj je po-
hvalil prizadevanja in skrb glede notranje 
in zunanje institucionalizacije, kader pa 
seveda ostaja največja težava … 
»To je nov izziv, kako motivirati še zaposle-
ne, da ostanejo še naprej delavno pripadni 
DSO-jem, ki mu bomo morali posvetiti še 
posebno pozornost,« pa je dodal modera-
tor, državni sekretar na MRK, mag. Marko 
Koprivc. Sledila je še dobrih deset minut tra-
jajoča razprava z obiskovalci, ki so si v gale-
riji Cukrarna lahko nato ogledali še predsta-
vitve tistih projektov, ki potekajo, med ka-
terimi velja vsekakor omeniti projekt Hiša 
dobre volje iz Ajdovščine, ki se je predstavil 
v galeriji s svojo samostojno stojnico.

Besedilo in foto, ČK

Evropska sredstva za aktivno staranje

Moderator Marko Koprivc z gosti

Moderator panela, mag. Marko Koprivc, državni sekretar 
na ministrstvu, je kot iztočnico v pogovor omenil, da gre 
za pomembna evropska sredstva, ki najdejo pravi namen 
na podlagi široko odprtega dialoga s ključnimi akterji. 
»Do danes je bilo izčrpanih že 60 mio. evrov, v naslednjih 
mesecih pa se bo ta številka še podvojila,« je dejal.
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Predsednica ZDUS Zdenka Jan se je 
v začetku oktobra v spremstvu obeh 
podpredsednikov, Stanka Kranvogla 
in Željka Kljajića, udeležila svečane 
proslave ob 25. letnici delovanja FIHA, 
Fundacije za financiranje invalidskih in 
humanitarnih organizacij, ki je poteka-
la v hotelu »Four Points by Sheraton« na 
Brdu pri Ljubljani.
Na slovesnosti so se zvrstili pred govorniškim 
odrom visoki predstavniki države, poslanci v 
DZ RS, Svetniki DS, pa tudi minister za delo, 
družino, socialne zadeve in enake možnosti, 
Luka Mesec. Vse navzoče je uvodoma poz-
dravil direktor fundacije Borut Sever, ki je 
med drugim dejal, da »Fundacija FIHO že 25 
let skrbi za najbolj ranljive prebivalce naše 
države. FIHO je lani pomagal več kot 400 
tisoč Slovenkam in Slovencem. Fundacija s 
svojimi programi pa omogoča osnovno skrb 
za posameznika in uresničevanje človeko-
vih pravic, s čimer že 25 let uresničuje svoje 
poslanstvo. To poslanstvo bomo skupaj z 
vami uresničevali tudi v prihodnje.«
Za njim je spregovorila predsednica sveta 
FIHO Nataša Sorko, ki ni mogla mimo ugo-
tovitve, kako v času po epidemiji, vse več 
Slovencev potrebuje pomoč. »Vse delamo 
z namenom, da bi bilo življenje ljudi, ki se 
znajdejo v kočljivem trenutku v za njih ne-
rešljivi situaciji, boljše. Da sestavijo mozaik in 
jim damo nove veščine, da bodo zadovoljni. 
Pomoč danes potrebuje ogromno ljudi, na 
sto tisoče Slovencev,« je izpostavila predse-
dnica sveta FIHA.
Minister Luka Mesec pa se je v nagovo-
ru zahvalil vodstvu, ki je po katastrofalnih 
polavah v avgustu nemudoma nakazalo 
denar Karitasu in Rdečemu Križu Slovenije, 
ter dodal, da naj bodo v prihodnje prepriča-
ni, da se o invalidih brez invalidov ne bo raz-
pravljalo o ničemer.

njenega dela. Nedavno je izdala tudi knjigo z 
naslovom Nešteto razlogov za življenje. Prav 
naslov njene knjige pa je tudi moto 25. oble-
tnice Fundacije za financiranje invalidskih in 
humanitarnih organizacij (Fiho), katere am-
basadorka je.
V vsakem nagovoru povabljenih gostov je 
bilo zaznati, da se globoko klanjajo pomenu 
delovanja organizacij, ki skrbijo za ljudi z 
roba družbe in ranljivih družbenih skupin. 
Jasno je bilo izraženo poslanstvo FIHA! 
Namreč, sistemsko podpreti tiste, ki nudijo 
roko pomoči in soustvarjajo solidarno in bolj 
pravično družbo. 
Na obeležitvi sta nastopili tudi pevka Eva 
Boto in paraplesalka Lara Nedeljković.

Besedilo in foto, Toni Krčan

Na ZDUS je 11. oktobra potekala kon-
stitutivna seja omenjenega organa v 
novem mandatnem obdobju od 2023 
do 2027. Seje so se udeležili vsi na 
novo predlagani člani s starim pred-
sednikom Francem Gombačem na 
čelu, ki se je s te funkcije po dveh 
mandatih poslovil in predal posle 
novemu sestavu.

Do izvolitve novega vodstva je komisijo 
vodila predsednica ZDUS Zdenka Jan, ki 
je predlagala, da se vsak novoimenovani 
član na kratko predstavi in pove nekaj o 
sebi. Seji je prisostvoval tudi podpredse-
dnik Željko Kljajić, ki je v funkciji podpred-
sednika tudi zadolžen za to področje.
Predsednica je za predsednika komisi-
je predlagala Cveta Bajca, upokojenega 

pravnika, sicer pa ljubitelja zborovskega 
petja in kulture nasploh, ki predseduje 
Postojnskemu društvu upokojencev, za 
podpredsednico pa Božo Ojsteršek iz Se-
novega, ki orje globoko sled med kultur-
nimi somišljeniki z bralnim krožkom. Pre-
ostali člani komisije so še Danica Kocet 
iz Pomurske PZDU, Alenka Nusdorfer 
Bizjak iz S. Primorske PZDU in Zlatko Tre-

»Vse delamo z namenom, da bi bilo življenje ljudi, ki se znajdejo 
v kočljivem trenutku v za njih nerešljivi situaciji, boljše. Da 
sestavijo mozaik in jim damo nove veščine, da bodo zadovoljni. 
Pomoč danes potrebuje ogromno ljudi, na sto tisoče Slovencev,« 
je izpostavila predsednica sveta FIHA Nataša Sorko.

25. letnica FIHA

Predsednica Republike dr. Nataša Pirc 
Musar se zaradi službene zadržanosti 
prireditve ni mogla udeležiti, vendarle pa 
smo vsi v dvorani le prisluhnili njenim spod-
budnim mislim in zaključkom, ki vlivajo pozi-
tivne občutke za poslanstvo vseh humani-
tarnih organizacij. Poslala je namreč video 
nagovor, ki je bil toplo sprejet.
Voditeljica prireditve Bernarda Žarn je nato 
povabila na oder onkopsihiatrinjo, primarijko 
dr. Marijo Vegelj Pirc, ki velja za pionirko 
psihoonkologije pri nas. Med svojo kariero 
je bila priča številnim težkim trenutkom, ko 
je onkološke bolnike spremljala ob njihovih 
zadnjih trenutkih, bila pa je tudi priča nešteto 
dobrim in lepim zgodbam, ki so jo motivirale 
in ji dale razlog za neutrudno nadaljevanje 

Časa je bilo dovolj tudi za sproščene razgovore ...

Konstitutivna seja Komisije za kulturo
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Komisija za kulturo in tehnično 
kulturo pri PZDU Spodnjega Pod-
ravja je spodbudila člane DU, da so 
se vključevali v različne kulturne 
aktivnosti ob Nacionalnem mesecu 
skupnega branja in akciji »Pokloni 
čas, polepšaj dan«. Namen akcije 
je bil povabiti starejše, naj se vklju-
čijo v različne aktivnosti s pridihom 
kulture, kjer se v ospredje postavlja 
knjiga, skupno medgeneracijsko 
branje, pripovedovanje in druge ak-
tivnosti. 

Na ZDUS je sredi oktobra poteka-
la ustanovna seja Komisije za šport, 
rekreacijo in gibalno kulturo. Upravni 
odbor ZDUS je že 21. avgusta potrdil 
posamezne člane komisije v naslednji 
sestavi: Vojko Prislan PZDU Celje, Ivo 
Veger Gorenjska PZDU, Bojan Proje 
Koroška PZDU, Ciril Grah Pomurska 
PZDU, Bogomir Soban S. Primorska 

PZDU, Boris Zajc Šaleška PZDU in 
Vladimir Jurišič Zg. Podravska PZDU.
Ustanovno sejo je uvodoma otvoril pod-
predsednik ZDUS zadolžen tudi za športno 
področje, Željko Kljajić. Vsem članom se 
je zahvalil za polnoštevilno udeležbo in 
predlagal, da vsak član komisije pove 
nekaj o sebi. Sledila je kratka predstavitev, 
na koncu katere je besedo povzel pod-

predsednik, ter članom predlagal predlog 
sestave. Za predsednika je bil predlagan 
dosedanji predsednik Boris Zajc, za pod-
predsednika pa Vojko Prislan. O predlogu 
so člani komisije glasovali z dvigom rok in 
vodstvo je bilo izvoljeno z vsemi glasovi za.
Tajnica ZDUS Nika Antolasić je nato 
članom predstavila strokovne podlage za 
delo Komisije, nato pa je sledila debata 
o številnih težavah pri organizaciji tekmo-
vanj, zato je podpredsednik Prislan pred-
lagal sledeče: »Današnja seja je ustanov-
na, zato predlagam, da problemske točke 
uvrstimo na dnevni red naslednje seje, ki 
naj jo predsednik Zajc skliče čim prej, na 
njej pa bomo razpravljali o rešitvah vseh 
težav, ki ste jih izpostavili …« 
Člani Komisije so se s predlogom strinjali 
in Komisija je po dobri uri zaključila s sejo.

T.K.

bovšek, predsednik DU Pragersko - Gaj, 
ki prihaja iz Zg. Podravske PZDU.
Mimogrede, delo Komisije bo še naprej 
koordinirala Dijana Lukić.
V nadaljevanju je sejo vodil novoizvoljeni 
predsednik Cveto Bajc, Franc Gombač 
pa mu je, kot notranjskemu rojaku, za-
gotovo prišepnil kakšno skrivnost, kako 
biti še bolj uspešen med uspešnimi. Vso 
srečo in smelo delo novoizvoljeni Komisiji 
za kulturo!

Uredništvo

Ustanovna seja KŠRGK

Člani komisije med sejo

ZDUSPLUSKULTURA

Kulturni utrinki ob nacionalnem 
mesecu skupnega branja
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Predlagali smo, da se v lokalnih okoljih, 
društvih upokojencev povežejo različni 
deležniki in organizirajo bralne, pripovedo-
valne in druge kulturne dogodke in nanje 
povabijo starejše, pa tudi mlajše genera-
cije, ki lahko aktivno sodelujejo, ali pa le 
poslušajo. Tako se je po DU zvrstilo kar 
nekaj zanimivih dogodkov.
Osrednji dogodek pa je bil na Ptuju, 
na sedežu PZDU Spodnjega Podravja. 
V  goste smo povabili gospo Liljano Kle-
menčič, znano ptujsko knjižničarko, biblio 
pedagoginjo in odlično pravljičarko, avto-

Nocoj je en fajn večer

Srečanje ljudskih pevcev in godcev

rico več kulturnih projektov, med drugim 
tudi Bralne značke za odrasle. Omeniti pa 
seveda moramo, da je gospa Liljana tudi 
avtorica dveh odličnih slikanic; Kurent in 
Kako je Evropa dobila ime ter izjemne mo-
nografije KURENT, kjer je njeno zgodbo s 
prekrasnimi fotografijami obogatil mojster 
fotografije Stojan Kerbler, dobitnik velike 
Prešernove nagrade za življenjsko delo. 
Ker za pravljice nismo nikoli prestari, 
smo se odločili za poslušanje pravljice, ki 
nam jo je zelo duhovito predstavila gospa 
Liljana. Poslušalke in poslušalci, ki se jih je 

zbralo kar veliko število, so bili navdušeni 
in so se tudi od srca nasmejali.
Sledilo je še branje poezije, nato pa 
pogovor in druženje. Da je bil dogodek 
še kulturno bolj bogat, so za to poskrbeli 
ljudski pevci DU Turnišče. Moramo prizna-
ti, da smo skupaj preživeli res prelepo do-
poldne, da smo tako sebi kot tudi marsi-
komu drugemu polepšali dan. Tudi zaradi 
takih dogodkov je življenje lepše.

Danica Kurež, preds. Komisije za 
kulturo, foto Marjeta Moran

Komisija za kulturo pri PZDU Maribor 
je v sodelovanju z DU Velka v zadnjem 
tednu oktobra pripravila Srečanje 
ljudskih pevcev in godcev društev 
upokojencev Zgornjepodravske po-
krajinske zveze DU Maribor v telovad-
nici pri osnovni šoli na Zgornji Velki. 
Na vabilo k sodelovanju na prireditvi se je 
odzvalo 16 skupin iz 14 Društev upoko-
jencev PZDU Maribor, in sicer: DU Lenart, 
DU Hoče, DU Duplek, DU Ruše, DU Lim-
buš-Pekre, DU Gaj Pragersko, DU Maribor 
Center, DU Cerkvenjak, DU Zgornja Velka, 
DU Sveta Trojica, DU Tezno Maribor, DU 
Starše, DU Benedikt in DU Ceršak. Vseh 
nastopajočih je bilo 107 pevk, pevcev in 
godcev. Prireditev si je ogledalo veliko 
število gledalcev in poslušalcev iz bližnje in 
širše okolice, ki so zapolnili sedeže na tri-
bunah. Nastopajoče, goste in obiskovalce 
je že ob vhodu v dvorano s svojo »frajtona-
rico« pozdravil domač ljudski godec Ratek 
(Konrad Krajnc), ki je že pred uradnim za-
četkom poskrbel za veselo vzdušje. Zbrane 
sta po uvodnem pozdravu predsednice 
DU Velka, gospe Dragice Kraner, nago-
vorila predsednik PZDU Maribor gospod 
Franc Slavinec in podžupanja občine Šentilj 
gospa Lidija Šarič. Slovenske ljudske pesmi 

so že od nekdaj izražale čustvovanja prep-
rostih ljudi. Tako v njih zaznavamo žalost, 
upanje, ljubezen, veselje, igrivost in hudo-
mušnost. Njihova interpretacija se razlikuje, 
ne le po pokrajinah, temveč tudi po posa-
meznih krajih. To so nam v živo predstavi-
le ženske in mešane vokalne skupine ter 
skupine godcev in pevcev. Vsaka skupina 
je odpela ali odigrala po dve pesmi. Za 
kratek premor med glasbenimi točkami je 
poskrbel domač humorist, gospod Osvald 
Franc, ki je prisotne do solz nasmejal. 
Obiskovalci so vse nastopajoče nagradili 
z bučnim aplavzom in s tem pokazali, da 

so jim ljudske pesmi in način prepevanja in 
igranja le teh še vedno zelo všeč in blizu, 
saj je marsikatero pesem prepevala vsa 
dvorana. Nastopajočim je organizator tudi 
pripravil skromna darila: leseno skulpturo 
starega gramofona (domačega izdelovalca 
lesenih izdelkov) in šopek ter pogostitev ob 
zaključku prireditve.
Po prireditvi so se nastopajoči pred 
vhodom v dvorano družili in izmenjavali iz-
kušnje, predvsem pa družno prepevali in 
igrali, da je domača pesem še dolgo od-
mevala po kraju in okoliških gričkih.

Jožica Prah, foto Viljem Šetar

Utrinek s prireditve

V KPC Majšperk je v soboto, 14. 10. 
2023, potekal 2. celovečerni tradici-
onalni plesni koncert FD Rožmarin 
Dolena. Predstavile so se štiri folklorne 
skupine, ki so zbrane popeljale v svet 
ljudskega plesa, folklornih kostumov, 
glasbe, petja, starih šeg in navad ter 

običajev. Nastopile so skupine, ki za-
sedajo ugledna mesta v kulturnem slo-
venskem in mednarodnem prostoru. 
Vse navzoče je najprej nagovorila predse-
dnica FD Rožmarin Dolena Jana Potočnik, 
nato je spregovoril še župan Občine Maj-
šperk, Sašo Kodrič. Kot prvi in zadnji so 

zaplesali gostitelji, plesalci FD Rožmarin 
Dolena, ki jih vodi Bojan Glaser. Predstavili 
so se s plesi iz Razkrižja in Lepe so nam 
Haloze zelene. Društvo je pričelo delovati 
leta 1980 in je nedolgo nazaj praznovalo 
43 let aktivnega, nepretrganega in zelo 
plodnega delovanja. V  društvu deluje 
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Sredi oktobra smo v sodelovanju z 
DU Brestanica in PZDU Posavje izpe-
ljali kulturno prireditev pod naslovom 
»Vesela jesen«. Prireditev je potekala 
v zelo lepem ambientu na gradu Raj-
henburg, kjer se je s svojimi kulturni-
mi točkami predstavilo 12 društev po-
savske pokrajinske zveze. Program je 
moderirala in vodila tajnica DU Bre-
stanica, gospa Mihaela Suvajčević.

Na začetku nas je pozdravila predsednica 
DU Brestanica Vida Mešiček. Dejala je, da 
se je že pred desetimi leti, ko je prevzela 
predsednikovanje društvu, srečala z bese-
dami »Vesela jesen«, le-te so se ji vtisnile v 
spomin do danes. »Jesen je nekaj lepega, 
prelivanje čarobnih jesenskih barv, pobira-
nje sadov, ki so plod pridnih rok in narave 
in tako bo tudi danes, ko bomo spremlja-
li, dragi nastopajoči, vaše nastope. To so 

sadovi vašega dela!« Zahvalila se je vsem 
za njihov trud in zaželela, da bi prireditev 
ostala vsem še dolgo v lepem spominu.
Iz DU Brestanica so nas zabavali ljudski 
pevci »Rozenkraut« z vedrimi ljudskimi pe-
smicami, iz DU Kostanjevica so postregli 
z recitacijo o jeseni Mira Tičarja in petjem 
pevske skupine »DPŽ pod Gorjanci«, seno-
vska člana Bralnega krožka sta se prelevila 
v razbojnika, ter nas nasmejala z »eno ra-
persko« izvedbo pesmice, MePZ Senovo 
je s svojimi ubranimi glasovi raznežil naša 
srca. Tudi gospa Vida Daugul Kuselj iz DU 
Krško se je v svojih deklamiranih pesmih 
dotaknila naših, z različnimi težavami oblo-
ženih, zrelejših let in menila, da tudi starej-
ši postajamo vedno bolj na »klik«, ker ne 
želimo zaostajati za mlajšimi. Pevski glas-
beni duet Zdenka in Andrej Pintarič iz DU 
Brežice sta s pesmimi o mladosti privabila 
prenekateremu obiskovalcu solze na oči, 
bilo je zelo ganljivo, čustva so se prepletala 
z veseljem in radostjo. Mlade žurerke iz DU 
Tržišče so pokazale plesne spretnosti tako 
nazorno, da so nas kar pošteno zasrbele 
pete. Tudi folklorna skupina Spomin iz DU 
Sevnica nam je s svojimi plesi vlivala veselje 

več sekcij: sekcija aktiva kmečkih žena, 
ljudski pevci, otroška, mladinska in odrasla 
folklorna skupina, etnografska sekcija in 
ljudski godci. Folklorna skupina preple-
suje plese iz različnih področij Slovenije, 
najbolj pa so ponosni na plesno izročilo 
osrednjih Haloz, torej krajev, od koder pri-
hajajo. Temu izročilu namenjajo posebno 
skrb, obenem pa skrbijo tudi za ohranitev 
etnografskih pustno pomladanskih likov 
Jüreka in Rabolja, prinašalca in znanil-
ca pomladi in demona izpod Donačke 
gore. Skupina se lahko prav tako pohvali 
z bogatim fundosom folklornih kostumov, 
kjer med njimi najdemo veliko originalnih 
oblačilnih kosov starih tudi preko 100 let. 
Na koncertu je zaplesala FS Karavanke 
iz Tržiča, kjer je doma dolgoletna šuštar-
ska tradicija. V  svojem društvu združuje-
jo okrog 50 članov. Mladinska folklorna 
skupina Karavanke se je predstavila s ko-
reografijo gorenjskih plesov in Štumf s ta 
uscane gase, kjer so ponazorili pletenje in 
barvanje nogavic. Naslednja se je predsta-
vila Akademska folklorna skupina Študent, 
ki je ena izmed glavnih nosilk ohranjanja 
in predstavljanja folklornega ljudskega iz-
ročila Slovencev doma in v svetu. Njeni 

člani prihajajo tako iz dijaških kot iz štu-
dentskih vrst. Člani so slovensko folkloro 
v vseh letih delovanja skupine predstavili v 
različnih državah sveta. V redno delo sodi 
tudi organizacija mednarodnega folklor-
nega festivala Folkart. Zaplesali so Florija-
nove plese iz Mežiške doline in Prekmur-
sko Mladost. Predstavila se je tudi FS KD 
Cirkulane. Kultura v Halozah je bila vedno 
čaščena, dokazuje dejstvo, so nosilci več 
kot 120 letne tradicije Kulturnega društva 
Cirkulane. So ena izmed najmlajših sekcij, 
ki pa se lahko pohvali z gostovanji širom 
Evrope. Zaplesali so plese iz Dravskega 

polja-Kuhle. Ob zaključku sta predsedni-
ca FD Rožmarin Dolena Jana Potočnik in 
podpredsednik Tomaž Plajnšek podelila 
vsem skupinam zahvale. Nato je sprego-
voril idejni vodja prelepega koncerta Bojan 
Glaser in vodja večih folklornih skupin.
Program je povezovala Zdenka Golub, za 
fotografijo je poskrbela Petra Plajnšek.
Nato so se vsi zbrali na pogostitvi, ki so jo 
pripravile članice sekcije Aktiva žena FD 
Rožmarin Dolena. Kaj je lepšega, kot videti, 
da nekdo dela s srcem in da obujajo stare 
plese in običaje svojega domačega kraja.

Zdenka Golub, foto Petra Plajnšek

Vesela jesen na gradu Rajhenburg
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V petek, dvaindvajsetega septembra, se je 
skoraj stopetdeset pevcev in pevk iz dva-
najstih različnih sestavov celotne Slovenije 
zbralo na 7. Festivalu čebelarske pesmi v 
Čebelarskem centru Slovenije na Brdu pri 
Lukovici. Vsak zbor je zapel dve pesmi, 
vsaj ena pa je morala opevati čebelice. 
Zbore je ocenjeval profesor Tomaž Habe, 
ki je med drugim povedal, da se pripravlja 
nova pesmarica čebelarskih pesmi. Pri-
morski konec smo s ponosom zastopale 
pevke ŽePZ Večernica DU Ajdovščina in 
ŽePZ Soča Solkan. Oba zbora vodi diri-
gent in skladatelj Miran Rustja, ki je za to 
priložnost napisal in uglasbil pesmi Dom 
panjev in Čebelukovica. Oba zbora je 
spremljal kvartet flavt 4F iz Nove Gorice, 
ki se je v začetku prireditve predstavil z 
lastnim programom. Vse nastopajoče in 
poslušalce v dvorani je pozdravil tudi pred-

sednik Čebelarske zveze Slovenije Boštjan 
Noč. Po govoru sodeč, je bil navdušen. 
Nad kvaliteto in izvirnostjo nastopajočih so 
bili navdušeni tudi podpredsednik Marko 
Alauf ter županja in podžupan občine Lu-
kovica. Vso organizacijo festivala že sedmo 

leto zelo uspešno in prisrčno vodi Barbara 
Dimc, ki je letošnjo prireditev zaključila s 
čebelarskim pozdravom »Naj medi!« in se 
vidimo na 8. Festivalu čebelarske pesmi.
Mi, pevke in pevci, pa že nestrpno čakamo!

Marija Petrovčič

Fantje iz Jurovc KD France Forstnerič 
Videm pri Ptuju so pripravili 5. sreča-
nje ljudskih pevcev in godcev ob tem 
pa predstavili še novo zgoščenko …

Prvo novembersko soboto so v gasilskem 
domu pripravili srečanje ljudski pevci, 
Fantje iz Jurovc, ki delujejo pod okriljem 
KD Franceta Forstneriča Videm pri Ptuju, 

predsednik je Jože Šmigoc. Prisotne so 
nagovorili vodja skupine Branko Merc, 
nekdanji dolgoletni župan in častni občan 
občine Videm Friderik Bračič, predsednik 
ED Tržec Andrej Gašper, članica KS Tržec 
Mateja Kirbiš, mag. Ivan Božičko, pred-
sednik DU Tržec in p. Jože Petek. V toku 
večera so prisluhnili tudi rekom in mislim 
o prijateljstvu.
Fantje iz Jurovc prepevajo že 34 let, pred-
vsem v domači občini Videm, po celi 
Sloveniji, ob raznih prireditvah, praznikih, 
revijah in rojstnih dnevih. Svojo pot so 
pričeli kot koledniki. Nato pa so na pobudo 
nekaterih ustanovili svojo skupino. Pojejo 
v glavnem ljudske pa tudi umetno pesem. 
Veliko se jih je ohranilo po izročilu in nekaj 

do življenja in nas polnila s svojo pozitivno 
energijo. Godci iz DU Raka so z doma nare-
jenimi instrumenti zagodli poskočne melodi-
je, ljudski pevci iz DU Bizeljsko so s pesmico 
En hribček bom kupil obudili spomin na 
čase, ko je bilo vreme vinarjem bolj nak-
lonjeno kot letos. Nastopila je tudi vokalna 
skupina UP iz DU Dobova-Kapele, njihovi 
prelestni glasovi so se nežno prepletali med 
obiskovalci in nam v srca vlivali veselje in 
srečo. Ob koncu programa so predsednik 
PZDU Posavje Jožef Žnidarič, predsednica 

DU Brestanica Vida Mešiček in predsednica 
KzK PZDU Posavje Mili Sitar podelili nasto-
pajočim ZAHVALE za ohranjanje kulturne 
dediščine in udeležbo na prireditvi. Nagovo-
rila nas je tudi podžupanja Mestne občine 
Krško Brigita Piltaver Imperl. Zahvalila se je 
za prečudovit program in zaželela še veliko 
ustvarjalnih in uspešnih prireditev. S  svojo 
prisotnostjo nas je počastila tudi Boža 
Ojsteršek, novo izvoljena podpredsednica 
Komisije za kulturo pri ZDUS-u, za man-
datno obdobje 2023–2027. Prireditev smo 

zaključili v Romanski dvorani gradu Raj-
henburg z lepo pogrnjenimi mizami, oblože-
nimi z domačim pecivom, ki so ga spekle 
članice društev upokojencev, in nazdravili 
s kozarčkom rujnega. Ob tej priložnosti se 
želimo zahvaliti Kulturnemu domu Krško, 
izpostava Grad Rajhenburg, Zinki Junkar 
za prijazen sprejem in vodji Restavracije A3, 
Damjanu Wallner-ju za lično pripravo Ro-
manske dvorane. Domov smo odšli veseli in 
z z obljubo, da se drugo leto spet snidemo.

Besedilo in foto, Manja Seher 

7. Festival čebelarske pesmi

Pesem na vasi 2023

Fantje iz Jurovc

KULTURA
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Notranjska pokrajina je geografska 
regija v Sloveniji. Nahaja se v zahod-
nem delu države in je znana po svoji 
naravni lepoti, vključno s kraškimi 
jamami, planotami, jezeri in rečnimi 
dolinami. Ta regija je priljubljena de-
stinacija za ljubitelje narave in turiste, 
ki iščejo mirno okolje in čudovito po-
krajino. 
V tej regiji je veliko društev in med njimi so 
tudi društva upokojencev. To so organi-
zacije, ki združujejo upokojene in starejše 
ljudi, jim omogočajo socialno povezova-
nje ter organizirajo različne dejavnosti in 
dogodke za svoje člane. Ta društva ponu-
jajo širok spekter dejavnosti, kot so športne 
aktivnosti, izleti, kulturni dogodki, izobra-
ževanja in prostovoljno delo. Poleg tega 
organizirajo tudi različne storitve in sveto-
vanja, ki so prilagojeni potrebam starejših, 
na primer pravno svetovanje ali pomoč 
pri urejanju zdravstvenih zadev, članstvo 
v društvu upokojencev lahko prispeva k 
izboljšanju socialnega življenja starejših 
oseb, omogoča jim, da ostanejo dejavni 
in vključeni v skupnost ter spodbuja med-
generacijsko sodelovanje. V nekaterih dru-
štvih obstajajo tudi program, ki se imenuje 
Starejši za Starejše. Je ena izmed iniciativ 
ZDUS, ki spodbuja medsebojno pomoč in 
podporo med starejšimi ljudmi v Sloveniji. 
Ta program se osredotoča na prostovoljno 
delo in medgeneracijsko solidarnost. Sta-
rejši prostovoljci, ki so del tega programa, 
nudijo pomoč in podporo drugim starejšim 
osebam, bodisi v obliki druženja, praktič-
ne pomoči ali moralne opore. Namen je 
izboljšati kakovost življenja starejših ljudi 

ter zmanjšati njihovo socialno izolacijo. 
V Notranjski regiji sodeluje v tem programu 
osem društev. V program je vključenih 110 
aktivnih prostovoljcev. V  letu 2023 so te 
prostovoljke napravile 306 prvih obiskov. 
Pod prve obiske se šteje, kadar prvič obiš-
čemo osebo starejšo nad 69 let, z njim iz-
polnimo krajši vprašalnik in takrat se tudi 
sam odloči, kako pogosto bo prostovoljec 
prihajal k njemu na obiske in z njim malo 
poklepetal. Na razpolago so termini enkrat 
na mesec, vsake tri mesece, na pol leta, 
na eno leto, na dve leti, nekateri starejši pa 
so pri teh letih še vitalni in ne čutijo potrebe 
po druženju prostovoljcev, se pa lahko od-
ločijo, da ga obiščemo čez pet let in takrat 
mogoče spremenimo pogostost obiskov. 
Vsi nadaljnji obiski pa so ponovni obiski in 
v letu 2022 jih je bilo 3999.
Slabe zdravstvene razmere v celotni državi 
od začetka leta 2020 in ukrepi, ki so sledili, 
za zmanjšanje okužb ter preprečevanje 
širjenja nalezljive bolezni COVID-19, so 
močno vplivali na delo naših prostovolj-
cev. Na eni strani so ščitili sami sebe, po 
drugi strani je bilo potrebno zaščititi tudi 
naše obiskovalce. V  tistih, najkriznejših 
časih, smo se posluževali telefonov in 
tako ohranjali stike. Vse telefonske po-
govore smo beležili na poseben obrazec 
in mesečno pošiljali na ZDUS. Ko so se 
razmere počasi umirjale, so se tudi pogoji 
za naše delo izboljšali. Rezultati dela še 
niso dosegli rezultatov iz leta 2018, vendar 
pa se izboljšave že kažejo, kar daje pozitiv-
na pričakovanja.
Poleg omenjenih prvih in ponovnih obiskov 
imamo še obiske s pomočmi. Te pomoči 

opravljajo prostovoljke društev upokojen-
cev iz programa Starejši za starejše, če 
pri obisku ugotovijo, da bi obiskana oseba 
potrebovala kakšno drugo pomoč to 
poroča svoji koordinatorju/ki, ta pa ustre-
zno ukrepa in pokliče eno od sledečih 
organizacij: Center za oskrbo na domu, 
Center za socialno delo, Karitas, občino, 
patronažno, Rdeči križ ali pa še katerokoli 
drugo, za katero smatra, da bi lahko po-
magala obiskani osebi. Iz spodnjega grafa 
je razvidno, da smo v letu 2022 društva 
upokojencev Notranjske pokrajine opravili 
2420 obiskov s pomočmi, pri 1314 osebah. 
Obiskane osebe so si največkrat želele 
samo druženje, potem sledi drugo, tudi 
dostava humanitarnih paketov je velikok-
rat zastopana, sledijo še branje, prevozi, 
telefonski pogovori, sprehodi, pomoči pri 
hišnih opravilih itd.

Boris Krašovec

Zgodbe s terena
Gospa Lara
Gospe Lare prej nisem poznala. Nikoli 
je nisem videla, čeprav ne živi daleč od 
mene. Imela je zahtevno službo in je 
veliko delala. Je izobražena gospa, ki živi 
z možem in sinovo družino v hiši. Z njo se 
družim od poletja, od meseca avgusta. 
Srečava se enkrat tedensko za dve uri, ki 
pa se velikokrat raztegneta na tri ali več 
ur. Lara, stara je 77 let, že dolgo čuti, da 
se z njo nekaj dogaja; da je nekaj hudo 
narobe. Pozabljanje. Sprememba razpolo-
ženja, vedenja. Ne opravlja več običajnih 
vsakodnevnih stvari, kot jih je nekoč. Skrb 
za dom je prevzel mož. Do »covida« je še 

so jih tudi zapisali. Druži jih prijateljstvo, 
pesem in globoke medsebojne vezi.
Na začetku jih je bilo več, toda najvztrajne-
ši, ljubitelji glasbe, lepega petja in ohranja-
nja nesnovne kulturne dediščine so ostali v 
skupini in vztrajajo še danes. Na srečanju 
so se predstavili z novo zgoščenko z nas-
lovom Oj, hišica očetova. Na CD-ju je 16 
pesmi, snemali so v studiu Toneta Topo-
lovca. Ohranjajo bogato nesnovno kultur-
no dediščino in ohranjajo ljudsko izročilo 
za prihodnje rodove. Ponosni so na novo 
zgoščenko, saj so jo pripravljali in snemali 
kar nekaj mesecev. Hvaležni so društvu 
KD Franceta Forstneriča Videm pri Ptuju 

za vso podporo in pomoč. Na prireditvi 
se je zvrstilo dvanajst skupin: ljudski pevci 
Fantje iz Jurovc KD France Forstnerič 
Videm, ljudske pevke KD Lancova vas, 
Veseli Jožeki KD France Forstnerič Videm 
pri Ptuju, ljudski pevci DU Turnišče, pevke 
Katoliškega KD Kidričevo, ljudske pevke 
KD Obrež, ljudski godci Škorci, pevke 
ljudskih pesmi Društvo Trstenke, Društvo 
za ohranjanje ljudskega izročila Lesko-
vec ljudski pevci Šurc, skupina mladih 
pevk FD Lancova vas, ljudski godci KD 
France Forstnerič Videm pri Ptuju, Pevke 
Leskovčanke DU Leskocvec in opravljivki 
Cila in Vilma iz TD Podlehnik, ki sta pos-

krbeli za smeh v dvorani. Prelepo sceno 
je pripravila Polona Purg, za fotografijo je 
poskrbela Dragica Mohorko. Prireditev je 
povezovala Zdenka Golub.
Večer so zaključili s skupno pesmijo ob 
prijetnem druženju, zakuski, osvežilnih 
napitkih. Pesem je donela po prenovljeni 
prelepi dvorani PGD Tržec. Ljudski godci 
pa so poskrbeli, da se je tudi zaplesalo. 
Zahvala za pomoč KD France Forstne-
rič, KS Tržec, vinogradništvu Pajnkiher in 
Zvonku Tušek s.p., Janezu Mihelaču, Ke-
mikaliji Ptujčanka in kmečkim ženam za 
peko peciva ter vsem domačim, ki so jim 
vsestransko pomagali. 

Zdenka Golub, foto Zoja Topolovec

ZDUSPLUSSTAREJŠI ZA STAREJŠE

Starejši za starejše na Notranjskem
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imela kontakte s sosedi, potem pa je vse 
usahnilo. Zaprla se je vase, se odtujila od 
sosedov, prijateljev in znancev. Nerodno 
ji je iti v družbo, da ne bi opazili, kako je 
z njo. Najina družabniška srečanja so 
prisrčna in prijetna. Že ob prvem srečanju 
me je Lara lepo sprejela in razvili sva obo-
jestransko naklonjenost. Za najin randi se 
Lara vedno uredi kot prava dama. Greva 
na sprehod in na kavo v lokalno kavarnico. 
Tam govoriva, se šaliva in tudi nasmejeva. 
Lara rada obuja spomine, jaz pa se trudim 
biti dejavna poslušalka. Ob večkratnem 
ponavljanju enih in istih vprašanj utrjujem 
svojo potrpežljivost. Čutim, da ji je hudo 
in da ji moje razumevanje njenih težav 
veliko pomeni. Nikoli ne dajem pripomb, 
ne sodim; preprosto le poslušam. Lara 
bi rada še več, rada bi se kam peljala z 
avtom, kaj doživela.
Gospo Laro sem vzljubila, čutim z njo in 
ob vsakem najinem srečanju se počutim 
dobro, ker verjamem, da sem ji vsaj malo 
polepšala dan. Moje druženje z njo ni 
obremenitev, temveč čas, ki se ga obe 
veseliva.

Erna Kos Grabnar

2. zgodba
Sem prostovoljka društva upokojencev, v 
programu Starejši za starejše. V program 
sem vstopila kmalu po odhodu v zaslu-
ženi pokoj. Svojo pokojnino sem zaslužila 
kot medicinska sestra v Nevrološki kliniki 
Ljubljana. Štirideset let sem bila povezana 
z ljudmi, potrebnih pomoči, ali pa morda 
samo en čisto navaden pogovor. Vse to 
sem z veseljem opravljala.
Po upokojitvi sem svoj prosti čas, poleg 
kuhinjskih opravil zapolnjevala še z delom 
in opravili na vrtu. Vse skupaj pa je postalo 
dolgočasno, kajti pogrešala sem stik 
z ljudmi. Nekega dne sem se slučajno 
srečala z gospo, ki sva pred mnogimi leti 

stanovali blizu skupaj in se dobro poznali. 
Kasneje sem se poročila in odselila na 
drugi konec kraja in sva se manj sreče-
vale. Med živahnim pogovorom, ki sva 
ga imeli, je omenila, da je članica društva 
upokojencev in da je koordinatorka v pro-
gramu Starejši za starejše. Povabila me je 
k sodelovanju v tem programu, ker potre-
buje nove, mlade moči kot prostovoljce. 
Po kratkem razmisleku sem pristala na 
ponujeno priložnost, saj se mi je tisti tre-
nutek zdelo, da potrebujem prav nekaj 
takega, da zapolnim in si popestrim svoj 
prosti čas. Dogovorili sva se, da se dobiva 
v prostorih društva, v času uradnih ur in 
se dogovoriva o nadaljnjem delu. Tako 
se je tudi zgodilo, koordinatorka me je 
poučila in pripravila za delo z oskrbovan-
ci. Skupaj sva v nekaj naslednjih dneh 
obiskali nekaj njih na terenu, se seznanila 
še s praktičnem delom in tako sem bila 
pripravljena za samostojno delo. Dobro 
se spominjam svojega prvega samostoj-
nega obiska. Gospa, ki je živela sama, 
je bila še kar vitalna, vendar pa je večino 
časa preživela v svojem stanovanju. Z živili 
in vsem ostalim, kar je potrebovala, so jo 
oskrbovali otroci in vnuki, tako da ni imela 
nobene potrebe, da zapušča stanovanje. 
Že na vhodu, ko sem se predstavila, mi je 
takoj povedala, da ona v stanovanju kadi 
in da če ne prenašam cigaretnega dima 
naj niti ne hodim naprej. Šla sem naprej in 
napravili sva tihi dogovor, ona je malo manj 
kadila, jaz pa sem vse skupaj tudi nekako 
prestala. Gospa je bila zelo zgovorna, 
pravi zaklad informacij in dogodivščin. 
Zelo zanimivo jo je bilo poslušat. Ko sem 
se od nje poslavljala, po končanem pogo-
voru, sem jo vprašala, kdaj naj naslednjič 
pridem, odgovorila mi je »veš kaj, kar jutri 
pridi«, nato je pa še dodala, »saj se samo 
hecam, pridi kadar ti bo čas dopuščal«. 
Gospo sem redno obiskovala vsak mesec 

še kar nekaj časa. Pri zadnjem obisku 
pa je bila gospa v slabem zdravstvenem 
stanju. O videnem sem obvestila koordi-
natorko, ona pa naprej patronažno, ki je 
pri obisku ugotovila, da potrebuje zdrav-
niško pomoč. Odpeljali so jo v bolnico. Pri 
drugem primeru, ki mi je ostal globoko v 
spominu, pa je ta, da me je naša koordi-
natorka prosila, če bi lahko napravila obisk 
pri gospe, ki je zavrnila že nekaj obiskov 
prostovoljcev in naj poskušam še sama, 
če bom imela kaj več uspeha. Dejala sem 
si, poskusiti ni greh, če me zavrne pa me 
zavrne. Pozvonila sem na vhodnih vratih. 
Prišla je odpret, ko sem ji povedala, kdo 
sem in s kakšnim razlogom sem prišla, 
me je povabila naprej. Lepo sva se po-
govarjali. Imela je zelo majhno pokojnino 
in je težko prehajala iz meseca v mesec, 
vendar za njene muce je morala biti hrana, 
tudi če bi sama ostala brez. Tudi njo sem 
obiskovala vsak mesec kar nekaj časa, 
potem pa mi vse videno ni bilo najbolj všeč 
in sem prišla še nekajkrat vmes pogledat 
in sem ugotovila, da se pri mojih opazo-
vanjih nisem motila. Ko sem prišla, sem 
opazila odprta vratca štedilnika, iz kate-
rega je že padala žerjavica na tla, ker je 
bila velika nevarnost požara. Ker se mi je 
dozdevalo, da zdravstveno stanje gospe ni 
ravno najboljše, sem poročala naši koor-
dinatorki, ona pa naprej patronažni službi, 
gospo so odpeljali v bolnico. Delo prosto-
voljca v programu Starejši za starejše pa ni 
samo tako žalostno, kot sem opisala v teh 
dveh primerih. Tudi starejši ljudje se znajo 
zabavati, znajo nasmejati druge ljudi, po-
hvaliti njihovo delo in deliti vzpodbudne 
besede za nadaljnje delo. Zaradi tega rada 
opravljam prostovoljno delo, obiskovance 
tudi sama spodbujam, da bi čim dlje ostali 
v domačem okolju, saj se v svojem domu 
počutijo najlepše in najbolj udobno.

Helena Krašovec

Skupinska fotografija z letnega srečanja
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24. oktobra 2023 so se v Lučah srečali 
prostovoljci in prostovoljke programa 
Starejši za starejše Savinjske pokra-
jine. Letno srečanje so združili tudi z 
letnim izobraževanjem. 
Zaradi varčevalnih ukrepov je bilo izobraže-
vanje izvedeno za prostovoljce celotne pok-
rajine. Na seznamu je kar 79 aktivnih prosto-
voljcev. Običajno je bilo izobraževanje izve-
deno v treh skupinah, tako da so bila možna 
tudi dodatna vprašanja, kar je pri tako veliki 
skupini oteženo. Izobraževalka je bila gospa 
Anka Ostrman, ki jo prostovoljke že dobro 
poznajo, saj je bila že večkrat v naši sredini. 
Pridružila se ji je tudi pomočnica direktorja 
CSD Velenje, gospa Marjana Veršnik-Fa-
le. Ob začetku srečanja je prostovoljce poz-
dravil župan občine Luče, gospod Klavdij 

Strmčnik. Delo prostovoljcev dobro pozna, 
saj je v sodelovanju z Lučkimi prostovoljka-
mi reševal kar nekaj primerov. Prostovoljke 
in prostovoljci so bili veseli in ponosni, da so 
se srečanja udeležili tudi visoki predstavniki 
ZDUS, poleg predavateljice še predsedni-
ca zveze, gospa Zdenka Jan, predsednik 
PZDU Celje gospod Jakob Presečnik, da 
ne govorimo o gospe Rožci Šonc, ki je 
duša našega programa. Pridružila sta se ji 
še strokovna vodja programa, gospa Sintija 
Munđar in urednik revije ZDUSplus, gospod 
Črt Kanoni.
Izbira kraja za srečanje je bila letos zah-
tevna, saj so bila vsa društva Savinjske 
pokrajine v avgustovskih poplavah močno 
prizadeta. Povsod je bilo zelo hudo, 
najhuje pa verjetno v Lučah in na Ljubnem. 

V mesecu oktobru so potekale števil-
ne aktivnosti na različnih področjih, 
med njimi tudi enotedenska nacional-
na preventivna akcija za večjo varnost 
pešcev, "Bodi viden - bodi previden". 
Omenjeno akcijo izvajata Agencija 
za varnost prometa, Policija, Zveza 
ZŠAM Slovenije in Zveza društev upo-
kojencev Slovenije. 
Akcija je namenjena tako mladim kot tudi 
starejšim pešcem v prometu. ZDUS je 
skupaj z Agencijo za promet in Policijo 
pripravil usposabljanja, ki bodo potekala 
po tistih Društvih upokojencev, ki so izra-
zila željo po izobraževanju. Podpredsednik 
ZDUS Željko Kljajić je v torek obiskal DU 
Sevnica in izvedel prvo delavnico na temo 
»Starejši pešci v prometu«. Delavnica je po-
tekala v prostorih Trškega dvorca, uvodni-
čar pa je bil župan občine Sevnica, Srečko 
Ocvirk. Njegovim besedam se je pridružil 
načelnik Policijske postaje Sevnica Danijel 
Žnidarič. Poudarila sta pomen sodelovanja 
lokalne skupnosti z vsemi generacijami, s 
poudarkom na skupni varnosti v prometu 
in pastmi, ki čakajo vse udeležence v 
prometu, tako najmlajše kot tudi starejše. 
Izobraževanje pa je le eden od načinov 
zagotavljanja boljšega stanja na tem po-

dročju. Predavanja sta se udeležila tudi 
pomočnik načelnika PP Sevnica Primož 
Smole in vodja policijskega okoliša Aleš 
Pevnik. V  svojih predstavitvah sta se do-
taknila varnostne ocene na področju pro-
metne varnosti, s poudarkom udeležbe 
pešcev v nezgodah in ugotovitvah nepra-
vilnosti, ki jih zaznava Policija pri svojem 
delu. V pogovor so se vključili tudi upoko-
jenci, udeleženci delavnice, ki so predsta-
vili svoje poglede na njihovo udeležbo v 
prometu. In kaj jih moti? Divjanje kolesar-
jev, ki ne vozijo po kolesarskih stezah, talne 

Večina prostovoljk v vseh društvih je bila 
neposredno prizadeta, kljub temu pa so 
nesebično in po svojih močeh pomagale 
pri odpravljanju posledic. Po izobraževa-
nju so prostovoljke nekoliko poklepetale 
med sabo, nato je sledilo kosilo. Po kosilu 
pa so si ogledale še Juvanovo hišo, ki 
spada med najstarejše hiše v Lučah. Hiša 
je obnovljena, prikazuje pa bivalno kulturo 
močnega kmeta iz prejšnjega stoletja. 
Glede na povratne informacije, so bile pro-
stovoljke z izobraževanjem in srečanjem 
zadovoljne, zmanjkalo pa je časa za razne 
zgodbe in primere dobrih praks. Po do-
godkih v letošnjem avgustu se tudi prosto-
voljkam prileže sproščen dan, ko potisnejo 
vsakdanje skrbi na stran.
Besedilo in foto, Karlina Mermal

označbe so ponekod slabo vidne, ni pre-
hodov za pešce na tistih mestih, kjer je naj-
večja prisotnost pešcev (banke, pošta …), 
veliko je novih prometnih znakov, katerih 
pomen jim je neznan, želijo si preverjanja 
vožnje pod nadzorom inštruktorja (prever-
janje naj bi postalo obvezno v starosti) in 
še kaj bi lahko dodali. Delavnice, ki je po-
tekala v prelepem ambientu dvorca, sta 
se udeležila tudi predsednica DU Sevnica 
Ana Jelančič in predsednik PZDU Posavje, 
Jože Žnidarič. 
Besedilo in foto, Željko Kljajić

Letno srečanje in izobraževanje 
prostovoljcev Savinjske pokrajine

Prisluhnil je tudi predsednik PZDU Jože Žnidarič.

ZDUSPLUSPROJEKTI ZDUS

Starejši pešci varni v prometu

https://www.avp-rs.si/
https://www.avp-rs.si/
https://www.policija.si/
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Izbira novega avtomobila lahko 
postane zelo stresna izkušnja, če ne 
veste, kako se je lotiti pravilno. Av-
tomobilski novinar in urednik oddaje 
Avtomobilnost Miha Merljak je 
zbral nekaj ključnih točk, na katere 
morate biti pozorni, ko izbirate nov 
avtomobil. 
Prvo pravilo nakupovanja avtomobila je 
»ne kupujte z očmi«. Vizualna podoba 
vašega novega avtomobila ni med naj-
pomembnejšimi dejavniki, ki vam bodo 
omogočili varno vožnjo. Obenem pa ne 
pozabite - vse, kar je novo, ni nujno boljše. 

Mi avto ustreza?
Ko kupujete nov avtomobil, se najprej 
odpravite na »turnejo« po prodajnih 
salonih. Pojdite v več različnih avtohiš in 
se usedite v čim več avtomobilov, nasta-
vite si sedež in volan, ga obrnite in simu-
lirajte vožnjo na cesti. Vprašajte se, ali je 
avto dovolj visok, da vam omogoča dober 
pogled na celotno cestišče? Boste lahko 
izstopili iz vozila s priprtimi vrati, če vas 
nekdo zaparkira? Se boste lahko oprijeli 
za držalo, ko boste izstopali iz avtomobila? 
Sedeč na voznikovem sedežu se obrnite 
proti zadnjim sedežem in se vprašajte, ali 
bi lahko videli, kaj počnejo vnuki. 
V tej prvi fazi nakupovanja avtomobila 
nikar ne hodite na testne vožnje in ses-
tanke s prodajalci, temveč zožite izbiro av-
tomobilov na tiste, v katerih se res dobro 

počutite. Ko imate seznam avtomobilov, v 
katerih se dobro počutite, s spiska izločite 
vse tiste, ki so vam cenovno nedostopni. 
Nato je čas za testno vožnjo. 

Kateri asistenčni sistemi pridejo 
prav?
Moderni avtomobili ponujajo številne asi-
stenčne sisteme, ki močno olajšajo varno 
vožnjo. Med testno vožnjo si postavljajte 
vprašanja, kateri od teh sistemov bi vam 
glede na vaše vozniške navade prišel 
najbolj prav. Zbrali smo nekaj najuporab-
nejših.

na vozniške sposobnosti ni mogoče pra-
vočasno ustaviti. Kamere, ki pokrijejo vse 
vogale so zelo priporočljive, saj vam po-
kažejo vse kotičke, ki jih med sedenjem v 
avtomobilu ne morete videti. Zaradi vseh 
elektronskih pomočnikov pa je samodej-
ni menjalnik postal skoraj nuja.

Česa moderni avtomobil ne bi smel 
imeti?
Skoraj vsi moderni avtomobili so opremlje-
ni z velikimi digitalnimi zasloni, ki pogosto 
služijo bolj kot distrakcija kot pomagalo. 
Če je le mogoče, naj avto za nastavitev 

Kako izbrati avto za starejše voznike?

Ker asistenčni sistemi dokazano pomagajo k bolj varni 
vožnji in k manjšemu številu prometnih nesreč, ste z 
vgrajenimi asistenčnimi sistemi pri Zavarovalnici Triglav 
deležni 20 % popusta na avtomobilsko zavarovanje.

Aktivni tempomat je odlično pomaga-
lo, ki s klikom na tipko na volanu prilagaja 
hitrost vožnje glede na hitrost vozila pred 
vami, medtem ko sistem ohranjanja 
na voznem pasu skenira črte na cesti 
in vam pomaga voziti po sredini cestišča. 
Opozorilnik za vozila v mrtvem kotu 
vas s piskanjem opozori vsakič, ko imate 
v mrtvem kotu vozilo. Opozorilnik za 
vožnjo na prekratki varnostni razdalji 
pride prav čisto vsakemu vozniku, saj se 
na neustrezni varnostni razdalji ne glede 

glasnosti glasbe in klime vsebuje namen-
ska stikala. Posebej koristna funkcija je 
tudi zrcaljenje mobilnega telefona, ki 
vam omogoča, da si že pred vožnjo v na-
vigacijo shranite priljubljene destinacije, s 
čimer se izognete nepotrebnemu tipkanju 
po zaslonu med vožnjo. 
Več vsebin za varno vožnjo in novic o 
preventivnih akcijah Zavarovalnice 
Triglav za varnost starejših voznikov v 
prometu lahko najdete na spletni strani 
www.vozimse.si.
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Želite polno izkoristiti vse možnosti, 
ki jih ponuja nova elektronska izkazni-
ca? Vas zanimajo reči, povezane s štu-
dijem in štipendijami? Bi si radi olaj-
šali dostop do zdravnika in zdravil z 
uporabo eZdravja na portalu zVEM? Bi 
radi vedeli, kako kupiti rabljen avto z 
zanesljivi podatki, kako priti do digital-
nega podpisa in elektronske zemljiške 
knjige, kako uporabljati eDavke, pa ne 
veste, kako bi se tega lotili?
Pri Ministrstvu za digitalno preobrazbo se 
zavedamo, s kako hitrim tempom napredu-
jejo sodobne digitalne tehnologije in v kako 
neprijetne položaje vsak dan bolj to sprav-
lja digitalno manj spretne. Jasno nam je 
tudi, da bo digitalna preobrazba družbe in 
gospodarstva uspešna, če bo vanjo vklju-
čenih čim več ljudi oziroma vsi, ki to želijo. 
Poleg številnih usposabljanj za delo s so-
dobnimi tehnologijami, kot so izobraževa-
nja za otroke in mladostnike, za odrasle, za 
starejše od 55 let (projekt Mobilni heroji) in 
za prekvalifikacije žensk v IKT poklice, smo 
za lažji vstop v digitalni svet odprli še tako 
imenovane Digi info točke.
Od sredine novembra letos je v Sloveniji 
222 takih Digi info točk – v vsaki občini ena, 
v mestnih občinah pa je takih točk več; v 
Celju, Kranju in Kopru sta dve, v Maribo-
ru so štiri in v Ljubljani jih je pet. Nekatere 

točke so v prostorih Obrtno-podjetniške 
zbornice Slovenije (ki imajo v glavnem vse 
zagotovljena parkirišča in urejene dostope 
za invalide), nekatere so drugod, denimo na 
uradih Pošte Slovenije in prostorih občin ter 
upravnih enot.
Digi info točke so odprte vsaj pet dni v 
tednu ob različnem času (vsaj tri dni do-
poldan in dva dni popoldan). Na območjih, 
kjer živita italijanska in madžarska narodna 
skupnost, so svetovanja tudi v jezikih naro-
dnih skupnosti.
Pri Ministrstvu za digitalno preobrazbo 
so opravili poseben tečaj prijazni sveto-
valci s certifikatom, ki na Digi info točkah 
na nazoren način ter s praktičnimi nasveti 
pomagajo obiskovalcem uporabljati raču-
nalnik in tablico pa tudi mobilni telefon pri 
dostopanju do praktično neštetih storitev, ki 
so danes na spletu.
Na Digi info točkah vsak obiskovalec dobi 
pomoč pri:
 – uporabi elektronske osebne izkaznice in 
mobilne aplikacije,

 – prijavi v elektronske storitve in pri elek-
tronskem podpisovanju,

 – dostopu do informacij o delu državne 
uprave na portalu gov.si,

 – dostopu do elektronskih storitev na 
portalu eUprava,

 – registraciji in prijavi v portal SPOT,

 – uporabi storitev eZdravja na portalu 
zVEM,

 – dostopu do e-storitev ZPIZ,
 – uporabi državnega davčnega portala 
eDavki,

 – dostopu do elektronske zemljiške knjige,
 – uporabi elektronskih vinjet na portalu 
DARS,

 – storitvah z zvezi s študijem in štipendijami,
 – storitvah Ministrstva za kmetijstvo, goz-
darstvo in prehrano ter Uprave za varno 
hrano, veterinarstvo in varstvo rastlin na 
portalu Volos,

 – osnovah kibernetske varnosti 
Glede na obisk na Digi info točkah bomo 
sproti dodajali še nove digitalne javne sto-
ritve. Digi info točke bodo delovale vsaj do 
konca novembra 2024. »Po uspehu naših 
projektov za usposabljanje in izobraže-
vanje, veliki udeležbi ter zanimanju zanje 
upravičeno pričakujemo, da bodo tudi Digi 
info točke pomembno prispevale k pove-
čanju zanimanja in dvigu kompetenc za 
uporabo digitalnih javnih storitev ter števil-
nih koristi, ki jih te prinašajo v naš vsakdan,« 
je ob otvoritvi Digi info točk med drugim 
dejala ministrica za digitalno preobrazbo 
dr. Emilija Stojmenova Duh. Seznam lokacij 
Digi info točk in njihov delovni čas je dosto-
pen na spletni strani Ministrstva za digitalno 
preobrazbo (Digi info točke | GOV.SI).

Brez strahu pred sodobnimi tehnologijami – 
dobrodošli na Digi info točkah!

https://www.gov.si/zbirke/projekti-in-programi/digiinfo-si/
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Spomladi 2023 nas je Mreža Nevladnih 
organizacij za vključujočo informacij-
sko družbo seznanila, da v okviru pro-
jekta Na Prostem podarjajo namizne 
računalnike, ki jih pripeljejo na lokacijo, 
na primer v društvo upokojencev, kjer 
bodo tiste ki bodo to želeli, usposobili 
za uporabo računalnikov in, kar je v da-
našnjem času zelo redko, jih tudi brez-
plačno vzdrževali vsaj nadaljnjih 5 let. 
V ZDUS smo priložnost izkoristili in pokra-
jinske zveze (PZDU) obvestili o možnos-
ti brezplačnega računalnika, z dostavo in 
usposabljanjem. Počasi, počasi je dober 
glas segel v deveto vas oziroma v vse 
kotičke Slovenije. Do sedaj (24. 11. 2023) se 
je odzvalo 6 PZDU, od Dolenjske do Koroške 
in Primorske do Celjske. V DU, ki so se do-
govorila z društvom Duh časa ali Rampa 
Labom, so Simona, Matjaž ali Kristijan s so-
delavci izvedli usposabljanja za več kot 200 
članov in razdelili še več računalnikov.

Matjaž Ugovšek iz društva Duh časa 
o DU Slavko Šlander
Še eno uspešno usposabljanje je za nami, 
tokrat v DU Slavko Šlander, Celje. V Celju 

je bilo tokrat 14 udeležencev. Uspešno 
smo uspeli predelati vse teme. Štirje ude-
leženci so imeli skromne veščine. Uspo-
sabljanje je vseeno potekalo gladko, saj 
jim je Uroš pomagal in tako reševal situa-
cijo. KDE Neon jim je prirasel k srcu, zlasti 
so udeležencem zasijale oči ob predsta-
vitvi iskalnika Krunner. Najbolj pa jih je 
tokrat navdušil USB ključek, na katerem 
je kar 10 različnih Linuxovih sistemov. 
Dogodek je tudi tokrat potekal brez za-
pletov. 

Matjaž Ugovšek iz društva Duh časa 
o DU Loški potok
Še eno uspešno usposabljanje smo 
20.11.2023 izvedli DU v Loški Potok. 
Enajst udeleženk in udeležencev je prejelo 
zvrhan koš odprte kode, pa še računal-
nik povrhu. Ena udeleženka se dogodka 
ni uspela udeležiti, zato smo na sedežu 
društva pustili računalnik tudi zanjo, pustili 
pa smo še en komplet za podaritev naprej. 
Vsi udeleženci so pozorno spremljali 
program in bili navdušeni nad Linuxom in 
operacijskim sistemom KDE Neon, ki so 
ga spoznali. Vsi so izpolnili kviz, društvo pa 

je ustvarilo tudi račun na forumu (https://
forum.na-prostem.si).
Na koncu sva dobila z Urošem še vsak 
eno vrečko s priboljški in desetakom, ki 
sva ga pretvorila v dve pizzi.

Zdenka Berlot, podpredsednica 
ŠPZDU
Z velikim zadovoljstvom vam sporočam, 
da smo 19.7.2023 zelo uspešno izvedli 
usposabljanje članov društev upokojencev 
Šaleške pokrajinske zveze društev upoko-
jencev v Velenju v prostorih DU Velenje v 
izvedbi Ga. Simone in G. Matjaža iz društva 
DUH ČASA. Usposabljanja se je udeležilo 
25 udeležencev. Vsi so izrekli pohvale in 
zahvalo za izpeljano akcijo usposabljanja 
in doniranja računalnikov. Ker je interes za 
usposabljanje in donacijo še velik, smo se 
dogovorili še za nov termin, nekje konec 
avgusta. V  imenu ŠPZDU se zahvaljujem 
za odlično izpeljano usposabljanje in za 
donacijo računalnikov- iskrena hvala !
Lepo vas pozdravljam in veliko uspehov še 
naprej! 

Mateja Strašek,  
koordinatorka projekta

Brez strahu pred sodobnimi tehnologijami – 
dobrodošli na Digi info točkah!

Društvo upokojencev Starše je orga-
niziralo pokrajinsko razstavo ročnih 
del, ki je potekala 7. in 8. oktobra 
med 10. in 16. uro v Kulturnem domu 
Rošnja, v občini Starše.
Razstave se je udeležilo 19 sekcij ročnih 
del, društev upokojencev PZDU Zg. Pod-
ravje - Maribor. Razstavljavci so na razstavi 

leto DU Starše na podlagi razpisa PZDU 
Maribor organizira že drugič razstavo ročnih 
del, da se je na razpis prijavilo 19 sekcij 
društev upokojencev iz območja PZDU 
Maribor. Navzoče razstavljavce in obiskoval-
ce so nato nagovorili podžupan občine Anej 
Lukan, direktorica občinske uprave občine 
Starše Mojca Kacjan, predsednik pokra-
jinske zveze Franc Slavinec in predsednik 
komisije za tehnično kulturo Viljem Šetar, 
ki je tudi vsem razstavljavcem podelil pisne 
zahvale za sodelovanje na razstavi. Vsi so 
pohvalili dejavnost društev v želji, da nada-
ljujejo s takšnim delom, saj se tako ohranja 
dediščina naših babic in dedov. Razstavo si 
je v obeh dneh ogledalo veliko obiskoval-
cev, vsi pa so bili mnenja, da so razstavljavci 
pripravili lepo prireditev in prikaz prostovolj-
nega dela na področju ročnih del.

Besedilo in foto, Marjan Malek 

Brezplačni računalniki in usposabljanja 
za njihovo uporabo za društva in člane

Pokrajinska razstava ročnih del
ZDUSPLUSROKODELSKI KOTIČEK

predstavili ročna dela različnih zvrsti (vezenje, 
kvačkanje, štikanje, izdelki iz papirja in lesa, 
kovine in podobno), s katerimi se upokojenci 
ukvarjajo na svojih srečanjih in v delavnicah 
ročnih del. Prireditev so otvorili člani vokalne 
skupine 70+ DU Starše, navzoče je nago-
voril in pozdravil predsednik tega društva, 
Marjan Malek. Posebej je izpostavil, da to 

https://forum.na-prostem.si/
https://forum.na-prostem.si/
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CELJSKA

Upokojenci iz Podčetrtka 
so praznovali
Mesec oktober ni le mesec barvite jeseni z vonjem po 
pečenem kostanju, ni le mesec grozdja, trgatve in mošta ter 
selitev ptic. Je tudi mesec, v katerem praznujemo tudi med-
narodni dan starejših. Ta dan je 1. oktober.
Zakaj je pomembno obeleževati ta dan? 1. januarja letos je bilo v 
Sloveniji 453.708 prebivalcev starih nad 65 let. Delež starejših iz 
leta v leto narašča. Od 1991 leta do letos se je povečal za 10 %, 
z 10,8 % na 21,4 %. Dviguje se tudi povprečna starost prebival-
stva. V letu 1991 je bila 36 let, v letu 2024 že 44 let. V naši občini 
znaša 43,5 let. Podatki kažejo, da staranje prebivalstva postaja 
družbena realnost, pred celotno družbo pa postavlja nove izzive. 
Letošnje aktivnosti ob dnevu starejših so potekale pod geslom: 
»Pokloni čas, polepšaj dan.« Praznovanje mednarodnega dneva 
starejših je priložnost za razmislek o vprašanjih socialne in zdra-
vstvene varnosti starejših, o pravičnosti in enakosti, o dostopnosti 
zdravstvene oskrbe in o medgeneracijski solidarnosti in sodelova-
nju. Hkrati pa je tudi priložnost za izražanje hvaležnosti in spošto-
vanja do vseh, ki so prispevali k razvoju družbe skozi svoje aktivno 
življenje. Dva pomembna dogodka sta se zgodila v prvem tednu 
oktobra, s katerima so člani DU Podčetrtek obeležili mednaro-
dni dan starejših. Prvi je bil obisk gledališke in pevske skupine v 
Domu starejših v Šmarju pri Jelšah. Za vrstnike, oskrbovance, so 
zaigrali veseloigro Tonček se ženi. Seveda, navdušenje je bilo 
obojestransko. Gledalci in poslušalci so podoživljali obdobje svoje 
mladosti, ko »so jih še noge ubogale in moči ni manjkalo«, na-
stopajoči pa so bili deležni neizmerne hvaležnosti. Vse pa je, kot 
že velikokrat, povezala slovenska pesem. 
Drugi dogodek je bilo tradicionalno srečanje članov na pikniku 
na Jelenovem grebenu. Ta dan je ponudil obiskovalcem poleg 
okusne hrane, dobre pijače in dobre glasbe še niz zanimivih dru-
žabnih iger, srečelov in popoldne še zanimivo presenečenje – ori-
entalski plesi. V goste so prišle plesalke KUD Sahar iz Šentjur-
ja, ki jih vodi Nina Ploštajner. Upokojenci so se družili ves dan. 

Preizkušali so svoje spretnosti, natančnost, vzdržljivost, se veliko 
pogovarjali, peli in se zabavali. Skrbne, ustrežljive, pozorne nata-
karice so se hitro in zelo prijazno odzivale na želje gostov, zato je 
bilo zadovoljstvo toliko večje. Pa še vreme je bilo kot naročeno za 
tovrstno dogajanje. Vsi pogoji za dobro počutje so bili izpolnjeni, 
zato je bil dan druženja nepozaben.

UO DU Podčetrtek

V Nazarjah podelili 
občinska priznanja
Prostovoljke prejele Zlati občinski grb in priznanje

DU Nazarje ima že dolgo kulturo prostovoljstva, na katero smo 
izjemno ponosni. V letu 2011 so se na pobudo takratne predsedni-
ce Vere Pečnik priključili k programu Starejši za starejše. V društvu 
si prizadevamo, da se prostovoljstvo sistematično krepi in da se 
tako v občini prepozna kot pomembna vrednota. Občina Nazarje, 
ki podpira prostovoljstvo, učinkovito rešuje probleme v skupnosti in 
tako prispeva k večjemu občutku varnosti občanov. V naši družbi 
ima vsak človek pravico opravljati to delo, vendar mora imeti tudi 
željo, da pomaga in izboljšuje kakovost življenja osebe, ki jo obišče, in 
tako navezuje prijateljske stike tudi za vnaprej. Zato vedno pravim, to 
niso navadne osebe, to so naše poslanke, za katere je potrebno poi-
menovanje »Prostovoljec« pisati z veliko začetnico. V društvu Nazarje 
je trenutno 12 oseb, ki aktivno sodelujejo v tem programu »Starejši za 
starejše« in se resnično nesebično razdajaj.

Besedilo in foto, Zora Groznik 
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DOLENJSKA IN 
BELA KRAJINA

DU Semič praznuje 70 letnico
Letos DU Semič praznuje 70 let delovanja. Jubilej obeležu-
je tudi MePZ, ki v okviru društva deluje 20 let. Praznovanje 
so Semičani obeležili s prireditvijo v KC Semič, na kateri so 
sodelovali Folklorna skupina OŠ Semič, KUD Lepa Anka Čr-
nomelj, Country plesna skupina Vrtičkarji, MePZ DU Semič 
ter recitatorja Sonja Albina Štravs in Slavko Pavlakovič. 
V sklopu dogodka je potekala razstava likovnih del Mire Iva-
novič in Saša Pavlovića.
Uvodni govor na prireditvi je imela predsednica DU Semič Irena Mali, 
zbrane pa sta nagovorili še županja Polona Kambič in predsednica 
PZDU Cirila Zajc Surina, ki je ob nagovoru podelila društvu Veliko 
plaketo ZDUS. Vodja Območne izpostave JSKD Črnomelj Helena 
Vukšinič je članom pevskega zbora podelila Gallusove značke, zaslu-
žnim članom pa so podelili zahvale za požrtvovalno delo v društvu. 
V Semiču se je društvena dejavnost upokojencev pričela leta 1947. 
Člani so delovali v Semiški podružnici DU Črnomelj, 2. februar-
ja 1953 pa so se osamosvojili. Zbirali so se pri blagajniku društva 
Alojzu Bezku, saj svojih društvenih prostorov še niso imeli. Leta 1964 
je predsednica društva postala Neda Lah. Članstvo se je večalo in 
porajala se je potreba po druženju in kulturnem delovanju. Leta 1974 
je društvo dobilo svoje prostore v stanovanjskem bloku na Vajdovi 
ulici 8, naslednje leto je društvo na ustanovnem Občnem zboru iz-
volilo organe in komisije za posamezna delovna področja. Pod okri-
ljem poverjenikov se delo na terenu odvija še danes. Neda Lah je 
predsedovala do leta 1981, celih 17 let! Tesna povezanost Iskre in 
društva je imela pozitivno finančno stran. Sindikalna organizacija 
Iskre je društvu omogočila nabavo in razvitje prapora pod geslom: 
Z delom smo gradili boljše dni! Društvo je tesno sodelovalo s Kra-
jevno skupnostjo in Osnovno šolo. V letu 1997 je društvo podpisalo 
listino o pobratenju z DU Olmo – Prisoje Koper. Vezi ohranjajo še 
danes. Avgusta 2002 je društvo dobilo nov prapor, ki so ga razvili na 
Smuku pod pokroviteljstvom Občine Semič. Z občinsko pomočjo 
in prostovoljnimi prispevki članov društva, so naslednje leto preno-
vili klubske prostore, v katerih se redno srečujejo in istega leta je bil 

ustanovljen MePZ DU Semič. Vodstvo društva sestavlja poleg pred-
sednice in podpredsednika 10 članov Upravnega odbora, Nadzor-
ni odbor in Častno razsodišče. Na terenu deluje 29 poverjenikov in 
prostovoljcev. Društvo se povezuje z Občino, tvorno sodelujejo tudi 
z drugimi ustanovami v občini in izven nje, saj se zavedajo, da je v 
sodelovanju in slogi moč. Osnovna naloga in cilj društva je pove-
zovati svoje člane, graditi mostove med mladimi in starejšimi. Člane 
spodbujajo k aktivnemu, pestremu življenju, športnemu udejstvova-
nju, spoznavanju naravnih in kulturnih vrednot. V ta namen v društvu 
deluje več sekcij: ŠPORTNA (balinanje, kegljanje, kegljanje na vrvici, 
petanka, pikado, streljanje, šah, kartanje, pohodništvo, kolesarjenje), 
KULTURNA, SOCIALNA, ROKODELSKA, vključeni so v program 
Starejši za starejše, so koordinatorji v projektu »Moj šofer«, organi-
zirajo različna izobraževanja, izlete, pohode, piknike, silvestrovanja, 
tekmovanja idr. V široki paleti društvene dejavnosti lahko vsak član 
najde tisto, kar ga zanima, osrečuje in sproča. V teh sedmih dese-
tletjih se je zvrstilo 9 predsednikov: Neda Lah (17 let), Jure Vogrinc (5 
let), Matija Simonič (2 leti), Martina Jakša (8 let), Alojz Vidmar (5 let), 
Zdenka Mihelič (4 leta), Dušan Kočevar (6 let), Stanislav Golobič (4 
leta), Anton Pašič (4 leta) in Irena Mali (3,5 let).
Pogled na prehojena leta vse navdaja s ponosom in hvaležnostjo 
do tistih, ki so s svojim nesebičnim, vztrajnim in neutrudnim delom 
dosegli, da je društvo prepoznavno in cenjeno. Hvala jim! 

Irena Mali, predsednica DU Semič

Izlet v Rogatec
Upokojenci SVIZ Novo mesto se vsak mesec odpeljemo na 
izlet po Sloveniji. Oktobra nas je pot vodila v Rogatec na Šta-
jersko. 
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Na dvorcu Strmol smo se sprehodili skozi različna obdobja preteklo-
sti, v Muzeju na prostem pa doživeli bogato kulturno dediščino ene 
izmed slovenskih pokrajin. Rogatec je manjši kraj blizu turistično bolj 
znane Rogaške Slatine. Je pa eden najstarejših krajev v Sloveniji, 
saj že 700 let ohranja svoje trške pravice. Dvorec Strmol se uvršča 
med pomembne fevdalne objekte na Slovenskem. Odlikujejo ga 
bogate baročne štukature, freske in fasadne poslikave. Danes so v 
njem stalne razstave: Spominska soba književnika Branka Hofmana, 
Baročni salon, Kuharca, Mednarodna zbirka likovne umetnosti in Od 
glažute do steklarne. V muzeju v vznožju Donačke gore, v avtentič-
ni štajerski pokrajini, je ohranjeno srednjeveško stavbarsko subpa-
nonskega tipa, značilno za Obsotelje. Jedro muzeja z originalnimi 
stavbami je z leti preraslo v največji slovenski muzej na prostem in 
kulturni spomenik državnega pomena.

Marija Andrejčič

Na 22. F3ŽO in potepanju 
po Ljubljani
Največji festival za starejše v Evropi, imenovan F3ŽO, se je 
letos že dvaindvajsetič odvijal v Cankarjevem domu v Lju-
bljani. Tudi Topliški upokojenci smo si vzeli čas in ga obiska-
li. Ker je v zadnjih letih vlak postal naše prevozno sredstvo, 
smo se ga poslužili tudi ob tej priložnosti. Jutranja kavica na 
železniški postaji v Ljubljani je že utečena rutina. Sprehod po 
Bavarskem dvoru, po prenovljenih tlakovanih pločnikih mimo 
Šestice in Name, je bil pravi balzam v prelepem sončnem do-
poldnevu. In pred nami je že pogled na Parlament in na drugi 
strani Cankarjev dom. 
Ob vhodu v največje kulturno središče smo prejeli vsak svojo vrečko 
s programsko brošuro in informacijami. Sprehodili smo se med raz-
stavljalci vseh generacij in si ogledovali sejemsko ponudbo raznih 
izdelkov in storitev. Dogovorili smo se, da se bomo udeležili delav-
nice »Pripomočki za boljši spomin«, nekaj se jih je odpravilo na pre-
davanje »Kaj lahko za svoje zdravje storimo sami«, ki so se odvijali 
ravno v naši časovnici. Kar nekaj pa jih je ostalo ob odprtem odru in 
uživalo ob kulturno-umetniških točkah, ob pesmih in plesu. Sicer je 
bilo tekom celega dneva veliko izobraževalnih in kulturnih programov, 
okroglih miz na aktualne teme sedanjosti in prihodnosti. 
Ob dogovorjeni uri smo se spet zbrali pred vhodom Cankarjevega 
doma, kajti naš program se je nadaljeval preko Kongresnega trga 
in Tromostovja, kjer nas je na Mestnem trgu čakal električni vlakec 
Urban. Namestili smo si slušalke z zvočnim vodnikom, ki je dal po-
tovanju svoj čar. Odpeljal nas je po krožni poti na ogled Ljubljane. 
Prvi postanek je bil na Ljubljanskem gradu. Imeli smo toliko časa, 
da smo se povzpeli na razgledno ploščad s prekrasnim pogledom 
na Ljubljano. Nadaljevali smo do Špice, z veliko zelene površine, 

lesenih stopnic in številnimi ležalniki ob obrežju Ljubljanice. Postanka 
je bilo ravno prav, da smo se naužili teh lepot. Vračali smo se mimo 
trnovske cerkve in Plečnikove hiše, Križank, parlamenta, opere, po 
Prešernovem trgu in čez Tromostovje nazaj na izhodiščno točko. 
Tudi za kosilo smo so si vzeli čas. Sprehod čez Mesarski most, most 
ljubezni, okrašen s številnimi ključavnicami je nakazoval, da gre naš 
obisk Ljubljane počasi h koncu. Ker vlak nikoli ne čaka, res pa je, da 
vedno pride tudi drugi, smo se odpravili proti železniški postaji. 
Dan ni enak dnevu in verjamem, da bo naš današnji eden tistih, ki bo 
marsikomu ostal v zbirki lepih spominov.

Martina Klobučar

GORENJSKA

Srečanje članov in članic 
Društva upokojenih 
pedagoških delavcev 
26. oktobra je v Škofji Loki Gorenjska sekcija DUPDS orga-
nizirala srečanje članov in članic vseh Društev upokojenih 
pedagoških delavcev, ki delujejo v Sloveniji. Povabilu so se 
odzvali člani Celjske sekcije, Istrske sekcije, Belokranjske 
sekcije in Ljubljanske sekcije. 
Dobrodošlico smo jim pripravili na Mladinskem oddelku Knjižnice 
Ivana Tavčarja v Škofji Loki, kjer smo poklepetali ob čudovitem je-
senskem pogrinjku s storži, z bučami in jesenskim listjem po zamisli 
Katarine Goljat ter ob njenem domačem pecivu in pecivu tudi drugih 
naših članic. Za prijeten uvod v začetek programa sta nam učenki 
OŠ Škofja Loka Mesto Pika Tomažin Sedar in Hana Hafner, obe 6. d, 
zaigrali. Prva na saksofon in druga na flavto. Zbrane je najprej poz-
dravila Eta Chvatal, predsednica Gorenjske sekcije, nato pa sta nas 
nagovorila še podžupan Škofje Loke Robert Strah in direktor Knjižni-
ce Ivana Tavčarja Matjaž Eržen.
Ker je letos Tavčarjevo leto, so nam v knjižnici pripravili zanimivo 
predstavitev življenja in dela našega odličnega pisatelja. Poleg pisa-
teljevanja se je spogledoval tudi s politiko in mnogimi drugimi dejav-
nostmi. Na svojem posestvu na Visokem je zgradil celo eno prvih 
teniških igrišč. S svojo ženo Franjo Tavčar roj. Košenini sta pustila 
neizbrisen pečat v slovenski zgodovini. Po prijetni predstavitvi, ki 
jo je pripravila knjižničarka Tanja Erlah, nas je pot vodila skozi staro 
mestno jedro Škofje Loke na grad. Nekateri so se do tja podali peš, 
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spremljal pa jih je Vincencij Demšar. Občudovali smo njegovo znanje 
in poznavanje zgodovine mesta. Druga skupina se je na grad zape-
ljala z Jurijem, brezplačnim mestnim minibusom. Na gradu smo si 
ogledali Tavčarjeve prostore in del zbirk, ki so izjemno zanimive. Prija-
zno kustosinjo je dopolnil Vincencij Demšar z zanimivimi anekdotami. 
Kosilo smo si privoščili šele popoldne in v gostilni Inglič sklenili prije-
ten dan. Zbranim je spregovorila tudi predsednica DUPDS Avgušti-
na Zupančič, ki se je zahvalila za organizacijo srečanja predsednici 
sekcije Eti in ožjim sodelavkam, ki so pripravile zanimivo srečanje za 
člane in članice društva ob Tavčarjevem letu v Škofji Loki. Bilo je lepo, 
prijetno, poučno, zanimivo, zabavno …
Se vidimo spomladi na Primorskem!

Besedilo in foto, Tatjana Štular

JUŽNA 
PRIMORSKA

Srečanje Primorskih 
upokojencev
Po nekaj letnem premoru zaradi covida smo se 28. sep-
tembra 2023 zbrali na tradicionalnem srečanju upokojencev 
severne in južne Primorske. Tokrat smo bili gostitelji južni 
Primorci. 
Srečanje smo organizirali na prelepi plaži med Hotelom Delfin v Izoli 
in morjem. Poleg lepega vremena so nas spremljali valovi morja in 
klopotanje jamborov na jadrnicah iz bližnje marine. Na srečanje se 
je pripeljalo preko 1250 upokojencev z dvaindvajsetimi avtobusi iz 
severne in južne Primorske. Veliko se jih je pripeljalo tudi z osebnimi 
avtomobili. Veseli smo bili, da se je srečanja udeležila in nas poz-
dravila predsednica ZDUS Zdenka Jan. Poleg pozdravov in nago-
vorov obeh predsednikov pokrajin in direktorja Hotela Delfin, nas je 
pozdravil tudi župan občine Izola. Program je moderirala simpatična 
Marjetka Popovski. Nekaj pesmi so nam zapeli moški pevski zbor 
iz DU Bertoki-Prade, ženski pevski zbor Sinji Galeb iz DU Izole in 
klapa Capris. Nasmejal nas je skeč Dnevnega centra iz Kopra, ki 
deluje v okviru Mestne zveze DU Mestne občine Koper z naslovom 
»ambulanta«. Na koncu programa so vsi nastopajoči pevci pod vod-
stvom Marjetke Popovki zapeli primorsko himno Vstajenje Primor-
ske. S hrano in pijačo nas je učinkovito in kvalitetno postreglo osebje 
Hotela Delfin. Po končanem programu in kosilu nas je zabavala glas-
bena skupina s plesno glasbo. Veliko upokojencev se je ob plesu in 
klepetu zabavalo v pozne popoldanske ure. 

Na koncu se zahvaljujemo vsem, ki so kakorkoli pomagali, da smo 
se na srečanju imeli lepo.

Mirko Miklavčič, Predsednik PZDU JP

Portoroški avditorij, 
most generacij
Društvo upokojencev Piran je v sodelovanju z občino Piran in 
Avditorijem Portorož organiziralo že dvanajsto tradicional-
no medgeneracijsko prireditev ob počastitvi mednarodne-
ga dneva starejših z naslovom "Dan starejših občanov". Ker 
mesec oktober sovpada tudi s praznovanjem občinskega 
praznika, so prireditev združili in praznovali oba dogodka.
V Avditoriju Portorož so se 12. oktobra zbrale vse generacije. Otroci, 
najstniki, aktivni občani in starejši, upokojenci! Medgeneracijski kul-
turni program s kar 140 nastopajočih otrok vrtca Mornarček, plesalk 
in plesalcev PS Metulj in Swank, pevka Minke Lavrič Mehora, va-
rovanci društva Sožitje obalnih občin, pevci Folk benda "Žametne 
vrtnice", MePZ Bonaca DU Piran, gledališka skupina GO s skečem, 
recitator Boris Murata, predstavnice Centra za krepitev zdravja in Pa-
tronažne službe ZD Piran pa so predstavile delo služb ob pomoči 
starejšim. V spodnjih prostorih Avditorija so svoje izdelke razstavile 
klekljarice DU Piran in izdelke svojih varovancev predstavnice dnev-
nega centra Školjka Piran. V kar uro in pol trajajočem programu so 
nastopajoči zabavali blizu 300 obiskovalcev prireditve. Na odru so 
prisotne pozdravili župan občine Piran, g. Andrej Korenika, pred-
sednik DU Zdravko Taškar in predsednica za socialna vprašanja in 
stanovanjska vprašanja pri DU Nives Vogrič. Predsednik Taškar je 
prisotne pozdravil tudi v imenu predsednice ZDUS Zdenke Jan in 
pokrajinskega predsednika Mirka Miklavčiča in ju opravičil, zaradi 
drugih, naprej načrtovanih obveznosti. S svojim obiskom na prireditvi 
nas je počastila tudi poslanka in podpredsednica DZ Republike Slo-
venije, Meira Hot. 

Zelo lepo pripravljen medgeneracijski program je povezoval neza-
menljivi Aljoša Pucer. Najbolj gromkega aplavza na prireditvi pa so 
bili po nastopu deležni varovanci Društva Sožitje obalnih občin. Vsem 
nastopajočim se je predsednik DU zahvalil za njihove brezplačne 
nastope. Zahvalil se je tudi Občini Piran, Avditoriju Portorož, Okolju 
Piran, cvetličarni Nataša iz Lucije za okrasitev odra, vsem nastopa-
jočim in seveda vsem prostovoljcem DU Piran, ki so s svojim delom 
pred, med in po prireditvi pomagali pri izpeljavi lepe prireditve.
Ob odhodu so deževale pohvale in zahvale udeležencev za enkratno 
prireditev.

Besedilo in foto, Zdravko Taškar
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Znanja ni nikoli dovolj …
V zadnjem tednu oktobra je v prostorih DU Piran v Luciji po-
tekala delavnica projekta »Mobilni heroji« o uporabi pamet-
nega telefona in računalnika. Delavnico so, kot vse prejšnje, 
pripravili v Simbiozi pod Gorazdovim vodstvom in Micro 
teama ki ga je predstavljala Vita. 

delavnico. Kar dve uri trajajoče predavanje je prehitro minilo in preda-
vateljici so se vsi zahvalili za njeno predstavitev. Predsednik društva z 
vodjo Centra za krepitev zdravja ZD Piran že načrtuje nadaljnja pre-
davanja o zdravju tudi v letu 2024. 
Hvala vsem zaposlenim v Centru za krepitev zdravja in ZD Piran 
za skrb in predstavitev programov za boljše zdravje nas, starejših 
občanov. Še posebna zahvala pa velja višji medicinski sestri Urški za 
letošnjo zadnjo predstavitev in strokovno vsebino delavnice. Hvala 
tudi vsem udeležencem delavnice, ki se v tako lepem številu udele-
žujejo poučnih in koristnih predavanj v skrbi za lastno zdravje. Osta-
nimo zdravi in sami storimo nekaj, da bomo boljše in zdravo živeli.

Besedilo in foto, Z.T.

KOROŠKA

Fotofirbčni že deset let
Skupina ljubiteljskih fotografinj in fotografov Fotofirbc, ki de-
lujemo pod okriljem DU Mislinja, smo oktobra praznovali 10 
let druženja. Trenutno nas je pet fotofirbk, Majda Prauhat, 
Marija Kukovec, Minka Koprivnikar, Silva Uranjek in Marica 
Rošker in štirje fotofirbci, Bojan Šinko, Dani Založnik, Milan 
Krebl in Peter Zupanc. V kratkem se nam bodo priključili še 
trije novi člani. Vsi imamo dovolj časa za fotofirbčnost, saj 
smo svoje aktivno delo sklenili in se lahko posvečamo ljubi-
teljskim dejavnostim. 
Kaj nas združuje? Občudovanje naravnih lepot od pokrajine, rastlin, 
do živali, navdušenje nad zanimivimi ustvarjalnimi izdelki ljudi ter 
užitki ob »fotozapisih« izjemnih dogodkov in trenutkov. S fotografira-
njem lahko to občudovanje, navdušenje podaljšamo oziroma se ga 
ponovno veselimo, ko pregledujemo posnetke. Vse to pokažemo in 
delimo s svojimi bližnjimi, svojimi prijatelji, v naši skupini ter v občinski 
skupnosti. Pravijo, da je sreča prava takrat, ko jo delimo z drugimi – 
enako velja tudi za naše veselje. 
Vsako leto imamo dve razstavi v trgovskem centru Lopan, ob fi-
nančni podpori občine in matičnega društva. Smo pa tudi z velikim 
veseljem pripravljali razstave fotografij v sodelovanju s Sadjarskim 
društvom, Turističnim društvom, Planinskim društvom in Gasilskim 
društvom. Knjižnica nam je omogočila v svojih starih prostorih raz-
stavljanje večkrat na leto. V času epidemije pa smo prešli v virtual-
no razstavišče na FB strani DU Mislinja. Veseli smo, da zelo veliko 
članov društva vpogleda v naše objave, presenetilo pa nas je, da 

Delavnica je bila razdeljena na dve skupini. Prva, začetna skupina, se 
je izobraževala od 14.30 do 16.00 ure, druga nadaljevalna skupina 
pa od 16.30 do 18.00 ure. Skupno se je obeh delavnic ude-
ležilo 32 članov in članic DU Piran. Vsi prisotni so bili po kon-
čanem usposabljanju zelo zadovoljni, saj so spoznali nove oblike 
uporabe pametnih tehnologij. Pregovora »več znam, več veljam« in 
»celo življenje se učimo« sta še kako resnična še posebej za 
starejše, torej nas, ki smo zakorakali v tretje življenjsko obdobje. 
Da v društvu upokojencev Piran resnično skrbijo za usposabljanje 
članov in članic z modernim opismenjevanjem o rabi pametnega te-
lefona pove podatek, da je bila letos organizirana že tretja delavnica 
te vrste, vse pa so bile zelo dobro obiskane. Hvala obema predavate-
ljema in Okolju Piran, da je omogočilo Simbiozi brezplačno parkiranje 
kombija.

Besedilo in foto, Zdravko Taškar

Pirančani živijo zdravo
Člani in članice DU Piran so se v torek, 14. 11. 2023, od 10. do 
12. ure udeležili letos že četrte delavnice o zdravju. V sode-
lovanju s Centrom za krepitev zdravja ZD Piran so v klubskih 
prostorih izvedli delavnico na temo "ZDRAVO ŽIVIM". 
Delavnico je vodila višja medicinska sestra Urška, ki je prisotnim 22 
članom in članicam društva predstavila, kaj vse lahko sami storimo 
za boljše in zdravo življenje. Vsi prisotni so se aktivno vključili v raz-
prave in z zanimanjem in osebno angažiranostjo spremljali enkratno 
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naše objave, o katerih v letošnjem letu obveščamo tudi na FB strani 
ZDUS (Tehnična kultura), pogleda več kot 50 obiskovalcev. Nekaj 
članov nas je sodelovalo na pokrajinskih in državnih razpisih in 
doseglo dobre uvrstitve. V okviru ZDUS smo bili prepoznani tako, 
da je bila ena članica tudi članica tričlanske komisije, ki je ocenjevala 
prispele fotografije na natečaje iz vseh društev. Dvakrat so nas že 
povabili na VTV, sodelovali smo v tudi v oddaji Dobro jutro na TVS1 
in Jutro na Planet TV. Vsi člani našega društva se seznanjajo z našim 
delom preko letnega koledarja društva, saj ga fotografsko oprem-
ljamo že od leta 2019. Občasno odhajamo na skupinske fotoizlete. 
Lepo in zanimivo je bilo v Kopru in ZOO Ljubljana, ob raziskovanju 
Štrekne, pa v Grabnu, na in pod Kozjakom, na pohajkovanju nad 
obronki Doliča in na Črepiču. Letos smo se imeli lepo na skupnem 
dnevu s skupino Zeliščarji in ob postavljanju razstave ob 20. obletnici 
Sončnic, kar smo tudi dokumentirali, posneli pa smo tudi že nekaj 
športnih navdušencev DU Mislinja. 
Naš fotoarhiv postaja vse bolj zajeten, zato smo pripravili kar nekaj 
obsežnejših računalniško podprtih predstavitev na določeno temo 
kot dogodek v občini v starih prostorih knjižnice, ki se ga je udeležilo 
veliko obiskovalcev. Na teh predstavitvah je polovica časa namenje-
nega našim fotografijam, polovica časa pa gostom in pogovoru z 
obiskovalci ter seveda druženju po predstavitvi. Omeniti moram še 
izdajo knjige Mislinjski jarek – grabn izpred štirih let. Za publikacijo 
smo prispevali fotografije in pomembno sodelovali pri izboru in ure-
janju starega slikovnega gradiva in knjige kot celote. V istem letu pa 
smo prejeli še občinsko priznanje za zasluge pri ohranjanju kulturne 
in naravne dediščine v občini.
S predstavitvami tematskih fotografij pa nadaljujemo! Predstavljamo 
dopolnjen raziskovalni projekt Huda luknja, ki smo ga preimenovali 
v »Huda luknja, romantična soteska s kolesarsko prihodnostjo«, saj 
smo od Direkcije RS za infrastrukturo dobili dovoljenje, da slikovno 
dokumentiramo gradnjo kolesarske steze. 
10. obletnico smo obeležili z novim projektom, in sicer z odprtjem FB 
strani z naslovom »Mislinja … od Hude luknje do vrhov Pohorja«. Ta 
stran je namenjena prav vsem; mladim in nekoliko manj mladim, ki 
radi fotografirajo lepote naše občine, ki najdejo zanimive motive ob 
pravem trenutku in dobri svetlobi ter jih želijo deliti, ne le s Fotofirbci 
ampak z vsemi, ki jih zanima prečudovita narava in razgledi v naši 
občini. Zato lepo vabljeni, da jo kdaj pa kdaj pogledate. Upamo, da 
bomo tako prispevali k prepoznavanju lepot narave in posredno pri-
spevali tudi k njeni ohranitvi, ter zapolnili kak trenutek vašega časa, 
ki ga preživljate doma.

Besedilo in foto, Marica Rošker

POSAVJE

Jožica Sušin, prejemnica 
nagrade Občine 
Brežice za leto 2023
Ne zgodi se pogosto, da širša družbena skupnost prepozna 
dolgoletni delovni prispevek na področju skrbi za starejše v 
občini in ga nagradi s priznanjem in nagrado ob občinskem 
prazniku. V občini Brežice je letos ta čast pripadla dolgoletni 
predsednici Društva upokojencev Brežice Jožici Sušin. 

Ta odločitev občinskega sveta v občini Brežice, kjer deluje več 
kot 300 različnih društev oz. nevladnih organizacij, je za predse-
dnico društva ter tudi društvo samo velik uspeh, vreden veselja 
in ponosa.
Jožica Sušin je po poklicu srednješolska profesorica geografije 
in zgodovine. Do upokojitve je poučevala generacije srednješol-
cev v Gimnazij Brežice. S  prihodom v 3. življenjsko obdobje je 
vstopila v Društvo upokojencev Brežice, kjer je s svojim znanjem 
in neusahljivo energijo kmalu prevzela vodenje čez 1200 članske-
ga društva, najštevilčnejšega v Posavju. Društvo je pod njenim 
vodstvom razvilo številne uspešne dejavnosti starejših občanov 
na socialno-ekonomskem, kulturnem ter športno-rekreativnem 
področju starejših. Aktivnosti potekajo pod okriljem komisij, pro-
jektov in sekcij društva. Predsednica Jožica Sušin kot profesorica 
geografije in turistična vodnica organizira in izvaja veliko izletov in 
letovanj za člane brežiškega društva. Prepoznana je kot uspešna 
in aktivna občanka in so jo občani v preteklosti izvolili v občinske 
in krajevne organe. Naj omenim še zelo prizadevno in dejavno 
skupino članic in članov društva, ki je v podporo predsednici pri 
vodenju tako številnih in razvejanih dejavnostih pri tako pestrem 
članstvu.
Kot je v obrazložitvi občinske nagrade zapisano: Jožica Sušin skozi 
svoje poslanstvo udejanja svoj življenjski cilj, ki je namenjen skrbi za 
ljudi, predvsem starejših, z namenom izboljšanja kakovosti življenja. 
Po zapisanem menimo, da je nagrada občine Brežice za leto 2023 
prišla v prave roke.

Besedilo in foto Saša Pohar

SEVERNA 
PRIMORSKA

Za dobro krajanov Gore
DU Ajdovščina je na Otlici organiziralo medgeneracijsko sre-
čanje z naslovom Za dobro krajanov Gore. Lepa in pohvale 
vredna je ta zamisel društva oziroma društvenih koordinato-
ric programa »Starejši za starejše«, Irene Vidmar in Dragice 
Ergaver, ki že kar nekaj let, vsako leto v drugem kraju Občine 
Ajdovščina, s prostovoljci določene Krajevne skupnosti or-
ganizirata medgeneracijska srečanja, ki pripomorejo k boljši 
prepoznavnosti prostovoljk programa.
Prisotne je najprej pozdravila Irena Vidmar, društvena koordinatorica, 
ki je program tudi povezovala ter k besedi povabila gostiteljico prire-
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ditve, ravnateljico Osnovne šole Otlica, Danijelo Likar, ki je pozdravila 
vse obiskovalce, predstavila šolo, njihovo delo in dejavnosti ter zaže-
lela prisrčno dobrodošlico.
Predsednik DU Ajdovščina, Maksimilijan Marc, je spregovoril o delu 
v društva, aktivnostih na športnem, kulturnem, socialnem in družab-
nem področju, nato pa prisotne povabil, naj se pridružijo društvu, saj 
bodo vsekakor lahko našli nekaj zase.
V nadaljevanju programa so nastopile učenke OŠ Otlica pod mentor-
stvom Ivice Vidmar. Odete v oblačila, ki so jih le ob nedeljah in velikih 
praznikih v davni preteklosti nosila dekleta na Gori, bose in z lasmi 
počesanimi v dve kitki, so zaplesale in zapele stare otroške pesmice. 
Skupaj s fantom, preoblečenim v sključenega starčka, opirajočega 
se na palico, so v gorskem narečju predstavile nekaj starodavnih 
igric.
Nato sta predsednica KS Predmeja Mojca Polanc Govekar in pred-
sednik KS Otlica-Kovk povedala nekaj besed o krajih na Gori, njiho-
vih lepotah in znamenitostih ter povabila obiskovalce iz doline, da jih 
še večkrat obiščejo.
Dramsko pevska skupina Zarja, ki jo je predstavila Nevenka Vidmar, 
tudi deluje v okviru DU Ajdovščina. Pojejo slovenske ljudske, sakral-
ne in ponarodele pesmi. Imajo tudi dramsko zasedbo in nastopajo 
na raznih prireditvah doma, po Sloveniji, pa tudi v tujini. Pevke so 
zapele štiri pesmi, dramska skupina pa je zaigrala skeč z naslovom 
Z avtom na prireditev, ki je požel gromak smeh, aplavz in poskrbel 
za dobro voljo občinstva. Prisotne je za tem pozdravila še pokra-
jinska koordinatorica programa Starejši za starejše Janja Polanc ter 
poudarila, kako pomembno je medgeneracijsko druženje. »Starej-
ši so bogastvo naše družbe! Imajo neizmerno zakladnico izkušenj, 
spretnosti in znanja. Živeli so v obdobju, ki si ga drugi ne moremo 
niti predstavljati, v obdobju, ki jih je utrdilo in obogatilo obenem. Ven-
darle pa pride čas, ko se pogosto počutijo nekoristne in osamljene. 
In predvsem tedaj lahko na pomoč priskočijo naši prostovoljci,« je 
dejala. Društvena koordinatorica Irena Vidmar pa je dejala, da izva-
jajo program že od leta 2005. Do zdaj jih je delovalo že 72, sedaj jih 
je 30, ki v občini Ajdovščina obiskujejo na domu občane starejše od 
70 let. Z obiski in prijaznim klepetom zmanjšujejo njihovo osamlje-
nost in izoliranost, potrebe pa jim izpolnjujejo z izvajanjem enostav-
nih pomoči kot so druženje, sprehodi, telefonski pogovori, dostave 
trgovskega blaga, hrane, nekaterim pa pomagajo tudi pri osnovnih 
osebnih in hišnih opravilih. Starejšim, ki se težko, ali pa ne morejo 
odpraviti od doma, pa s prazničnimi voščilnicami učencev osnovnih 
šol prinašajo iskrene želje za zdravje, boljše počutje in jim tako spo-
ročajo, da jim ni vseeno … 
Zadnja točka kulturnega programa je bil nastop Akordov, skupine 
kitaristov DU Ajdovščina. Na kratko jih je predstavila njihova anima-
torka Vanda Ceket. Recitirali so, peli, igrali in s svojim nastopom nav-

dušili poslušalce. Irena je nato na prizorišče poklicala še vse štiri pro-
stovoljke z Gore: Zvonko Blaško, Andreino Bratina, Katarino Žigon in 
Marjeto Likar. Predstavila je specifično delo v programu na področju 
Gore in Otlice in se vsem štirim zahvalila za njihovo predano pro-
stovoljsko delo in pomoč pri organizaciji prireditve, vse obiskovalce 
pa povabila na druženje s pogostitvijo. Na Gori smo doživeli čudovit 
večer prežet z medgeneracijskim navdihom.

Društvo upokojencev Ajdovščina

Srečanje starosta 
Mali princ v Novi Gorici
Društvo upokojencev Nova Gorica je letos septembra v Novi 
Gorici gostilo prireditev Starosta Mali princ, ki povezuje 
pevske zbore društev upokojencev iz Trsta, Kopra, Gorice, 
Nove Gorice, Šempetra in Vrtojbe.

Pesem, še posebej zborovska, je bila vedno element povezova-
nja med ljudmi, dodana vrednost tega projekta pa je, da povezuje 
društva upokojencev z obmejnega območja med Slovenijo in Italijo.
Nastopajoči so s svojim nastopom dokazali, da se energija tretjega 
življenjskega obdobja lahko izrazi na več načinov, ne samo v pesmi. 
Na prireditvi sta se poleg pevskih zborov predstvili skupini plesalk in 
kitaristk.

N.Š.

ZASAVSKA

Kuhali smo Ajmoht
Tudi letos se je Društvo upokojencev Zagorje udeležilo 3. 
svetovne ajmohtijade, ki jo organizirata Turistično društvo 
dediščine in tradicije, s predsednico Marijo Čop, ki je srce 
tega festivala in Občina Zagorje ob Savi. 
Z našimi upokojenci – kuharji – smo se odločili, da bo letos v našem 
loncu telečje meso in veliko zelenjave, kuhali pa ga bodo »cigani«. 
Nož in kuhalnico sta vrtela Marjan Arbi in Karla Šuligoj, Marjana Mli-
narič Pikelj pa je, kot ciganska šlogarica, poskrbela za smeh in dobro 
voljo. Karte so napovedovale same dobre stvari  – obilo zdravja, 
denarja, dobre volje, skratka vse lepo. Tisti, ki so nas obiskali so videli 
oz. slišali naše prijazne »cigane«, ki so razlagali, kje so vzeli material 
za ajmoht, lonce, kuhalnik. Vzeli so tam, kjer imajo in dali tja, kjer 
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nimamo – v naš ajmohtov lonec. Tudi s kitaro in pesmico na temo 
draginje sta kuhar Marjan in šlogarca Marjana poskrbela za smeh in 
kar veliko obiskovalcev naše mize je z njima zapelo. 
Sodelovalo je 18 ekip. V komisiji je bil priznani kuharski mojster iz 
Cerkelj in dva domačina, ki imata bogate izkušnje iz področja go-
stinstva in kulinarike. Prav lepo je bilo videti naš zagorski Pristan poln 
pisanih kuharskih miz, nasmejanih obrazov tako sodelujočih kot obi-
skovalcev in pokuševalcev naših mojstrovin. Podeljenih je bilo kar 
nekaj nagrad. Mi pa smo si prikuhali 1. mesto za najboljši tradicio-
nalni ajmoht.

Majda Vahtar, koordinatorka Programa SzS

Obisk Strunjana
Udeleženci programa Starejši za starejše in člani DU Hra-
stnik smo se odločili nekaj barvitih jesenskih dnevov pre-
živeti na naši obali. Odločili smo se za naš naravni biser, 
Strunjan. Na ta težko pričakovan dan smo se pripravljali in 
potrpežljivo čakali več mesecev. 
Priznam pa, da je bil vsak dan pričakovanja poplačan. Po deževni 
poti nas je ob prihodu pričakal sonček in resnično sončni ljudje, ki 
so s svojo odprtostjo in prijaznim sprejemom tlakovali vse prihodnje 
dni. Ob predstavitvi našega petdnevnega bivanja smo nazdravili z re-
foškom in malvazijo, se kraljevsko najedli in pohiteli v dodeljene sobe. 
Vsi smo imeli tudi balkone s koriti, ki so bili zasajeni z dišečim in cve-
točim rožmarinom. Kaj lepšega in bolj dišečega si še lahko poželiš? 
Če vam povem, kaj vse smo doživeli v le petih dneh, mi boste težko 
verjeli. Pa vseeno … Že prvi večer nas je osvojil nastop klape iz Por-
toroža z dalmatinskim melosom, mandolino in res ubranim petjem, 
naslednje dni smo raziskovali okolico. Strunjanski križ, Mesečev zaliv, 
strunjanske soline, razvejane obmorske poti, se potepali po Miljah, 
edinem istrskem mestecu v Italiji in po obisku stojnic popili pravi 
cappuccino, obiskali vedno lep Piran, večer s penino v bazenu smo 

popestrili s plesom v vodi, se nasmejali in imeli lepo ob obisku ve-
černega kina ob kokicah, ob večerih smo se zavrteli v ritmih plesne 
glasbe, izvedeli veliko zanimivih stvari ob strokovnih predavanjih 
in doživeli tudi utrip tradicionalnih Strunjanskih dnevov kakijev. Ob 
vsem zgoraj zapisanem je teh pet dni kar poletelo in že nas je čakal 
dan slovesa od naših prijaznih gostiteljev. Za popotnico smo dobili še 
slastne krofe in se založili z domačimi kakiji.
Polni prijetnih vtisov, poglobljenih prijateljstev in veliko lepih spominov 
smo se udobno namestili v avtobus in se odpeljali proti domu. Vsi pa 
smo vedeli, da se naslednje leto vrnemo.

Besedilo in foto, Jerica Laznik

ZGORNJE 
PODRAVJE

70 let delovanja DU Malečnik 
DU Malečnik je bilo ustanovljeno daljnega leta 1953, ko se 
je pri dveh upokojenskih železničarskih prijateljih Francu 
Pezdičku in Alojzu Krajncu porodila zamisel o ustanovitvi 
društva upokojencev Malečnik. 
Ustanovitev Društva upokojencev Malečnik je bilo za tiste čase kar 
pravšnje dejanje za povezovanje ljudi in pomoč ljudem v težkih, po-
vojnih časih. Sprva je društvo delovalo kot podružnica DU Maribor 
Center, leta 1961 pa je društvo postalo samostojno. Zvrstilo se je 
veliko zaslužnih predsednikov, ki so prav vsi, vsak po svojih močeh, 
prispevali k rasti in razvoju društva. Imamo svoj dom, za katerega 
skrbi in ga obnavlja občina, prostore pa imamo v stavbi v Celestrini 1, 
ki je še vedno v občinski lasti. Nekoč, davno nazaj, je bila to občinska 
stavba, pa stavba Krajevnega urada, pošte, tukaj je bila svoje dni tudi 
Žandarmerijska postaja, v kletnih prostorih pa zapori. V osemdesetih 
letih pa se je prav v teh kletnih prostorih zbirala mladina, saj je le-ta 
dobila takrat svoj Disco klub. Stavba nosi častitljivo letnico 1927, po 
pisnih virih bi jo naj zgradila leta 1930 takratni župan Jakob Sande in 
njegova žena in jo kasneje podarila v občinske namene. Prostori so 
urejeni, lični, krasijo jih mojstrovine naših likovnikov, rokodelski izdelki, 
rože na oknih pa zaljšajo naš dom. Predsednik Društva upokojencev 
je Karel Jaušovec, ki nas uspešno, prijazno in s toplo besedo vodi že 
od leta 2008 dalje z eno samo krajšo prekinitvijo. 
Društvo ima letos 374 članov, na kar smo zelo ponosni. V svoje vrste 
jih želimo še več, predvsem mlajših upokojencev, saj imajo svežo 
energijo. V društvu aktivno sodelujemo na mnogih področjih. Vklju-
čeni smo v program Starejši za starejše, na kulturnem področju 
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imamo literarno, likovno, fotografsko, gledališko, ročnodelsko, knji-
žnično, zborovsko in glasbeno sekcijo, na športnem področju pa 
zlasti kegljanje s kroglo na vrvici, pikado, pohodništvo, telovadba in 
šah. Udeležujemo se srečanj in izletov, glede izobraževanj pa se do-
govarjamo sproti. Štajerci bi ne bili Štajerci, če se ne bi posvečali vino-
gradništvu, saj negujemo svojo, društveno trto in pridelujemo svoje, 
društveno vino iz dveh, najetih vinogradov. Uspešno smo prevzeli 
v najem župnijsko prešo, ki je najstarejša ohranjena preša v kraju, 
datira pa v leto izdaje Prešernovih Poezij, torej v leto 1846. Zdravljico 
pa je moral črtati, saj Franu Miklošiču ni bila po godu. Prešo, ki jo je 
naredil župnik Marko Glaser, smo strokovno obnovili in tako ohranili 
velik zgodovinski zaklad kraja.
Veliko naših članov je aktivno sodelovalo pri obnovi starega zaščite-
nega župnijskega gospodarskega poslopja, da je dobil popolnoma 
novo in svežo podobo, letos pa smo praznovali z našim najstarejšim 
članom društva Ignacem Harbo, čebelarjem, krajevnim kronistom, 
nekdanjim predsednikom DU in ves čas aktivnem na društvenem 
področju, njegov 100. rojstni dan. Naša velika želja je, da bi pritegnili 
k sodelovanju mlajše rodove, ki nas bodo nasledili, da bi zgradili v 
kraju medgeneracijski most. Naš častitljiv jubilej, 70. letnico delova-
nja, smo praznovali julija z druženjem pod lipo in septembra s prosla-
vo in izdajo knjižice, 70 let Društva upokojencev Malečnik. 
Naš Oskar Neuvirt je v zbornik društva ob 60. obletnici zapisal:
»Me več ne zanima to, kam plujemo, ampak kakšno je življenje na 
ladji.« (oskarizem)

Marija Krajnc, foto Karel Jaušovec

Nepozaben dan
Sredina septembra. Ura je devet. Lepo jutro! Zremo skozi 
okna dveh kombijev. Pevke in pevec, po skupnem imenu 
Spominčice, z našo vodjo Jožico Koletnik. Tu je še naša pe-
vovodja Štefka Čontala pa harmonikar Milko Repnik. Z nami 
je predsednik DU Limbuš-Pekre, ali kot imamo navado za-
pisati DU LI-PE, Drago Koletnik, podpredsednica Brigita 
Hojnik, Milkova draga žena Milena. En najet kombi vozi naš 
Milko, drugega njegov sin Matej. In kam nas vodi pot? Na 
Madžarsko.
V eno od vasi Porabja, v Verico, kamor so nas povabili člani društva 
porabskih slovenskih upokojencev, ki se trudijo ohranjati slovenski 
jezik, našo kulturo. V mislih ponavljamo besedila in melodije treh iz-
branih pesmi, ki jih bomo imeli na srečanju čast zapeti. Po treh urah 
prispemo na cilj, pred Dom kulture. Prijazno nas sprejme predse-
dnica društva Marjane Fodor z ostalimi člani. Sedemo v dvorano in 
čakamo.
Pa se začne. Prvi se dobesedno vzpenjamo na oder, saj so sto-
pničke ozke, strme. Prijazni domačin, eden izmed nastopajočih, 

nam podaja roko v pomoč. Uspe nam! Stojimo na odru in ob zvokih 
Milkove harmonike zanosno prepevamo Tu smo doma, hudomuš-
no Lani se možila sem in znova zanosno Skrivnostni prijatelj med 
nami. Publika, med njimi ostali nastopajoči, zdaj zasanjano, zdaj 
navihano pripevajo in navdušeno ploskajo. Vrnemo se v dvorano, 
prisluhnemo glasbi in petju drugih nastopajočih. Najraje bi zaplesa-
li skupaj s folklorno skupino! Pozibavamo se ob poslušanju pesmi, 
zdaj spet v ritmu ploskamo, skandiramo! Prisluhnemo napovedo-
valki in s pogledi objemamo zastavi nad odrom, ki se nekako pre-
pletata. Madžarska in Slovenska! Simbol povezanosti, sodelovanja. 
V marsikaterih očeh je opaziti solze ganjenosti. Na koncu se na oder 
povzpneta Štefka in Drago. Drago izreče besede zahvale, pohvale, 
spodbude, Štefka pa izroči darilo. Sliko petelina, akril na platno. Delo 
članice Likovne sekcije DU LI-PE. Čudovito delo. Skromna umetnica 
želi ostati anonimna. Kako malo je takih ljudi, pa vendar, že en sam 
tak človek vliva upanje!
Preselimo se na vrt z mizami in klopmi. Le kaj nas sedaj čaka? 
Vonjave so omamne in že so pred nami krožniki s slastno jedjo. Duše 
smo si že nahranili, sedaj pa še želodčke. Prileže se kaplja vode in 
zlatega vinca, povrh pa pecivo, se ve! Ansambli, ki so nas malo prej 
razveseljevali z odra, nas zdaj ob plesišču. Veselo zaplešemo in pri-
pevamo, tudi s plesišča. Še naš Milko igra in Spominčice se mu prid-
ružimo … z venčkom narodnih.

Navdušenje raste in občutimo povezanost. Sprejetost! 
In potem se, kdor seveda želi in čuti potrebo, pridruži sveti maši. Meni 
najlepši del je tisti, ko si podajamo roke. Naj trajajo ti lepi trenutki! 
Stiski rok, besede zahvale, mahanje, slovo je neizprosno. Spreletava 
me morda malce nadležna misel, da moraš včasih od doma, da se 
zaveš, da nekam sodiš, da nisi sam, da so povsod ljudje in da si eden 
izmed njih. In pred odhodom še skupinska slika Spominčic s pred-
sednikom DU LI-PE, podpredsednico Brigito, predsednico društva 
porabskih Slovencev in generalno konzulko Generalnega konzulata 
Republike Slovenije v Monoštru, Dubravko Šekoranja.
Znova se vozimo po čudoviti pokrajini, tokrat v nasprotni smeri. Naša 
šoferja spretno izbirata poti. Malce kramljamo, obujamo veličastno 
preživet dan. Pred dom krajanov v Limbušu prispemo ob 19. uri. 
Pa smo doma! Tudi zato je včasih dobro kam oditi, da se zaveš, v 
kako lepem kraju živimo. Odpravimo se v srečevališče, si privoščimo 
kavico, zapojemo; tudi tiste pesmi iz našega najstništva in mlados-
ti naši staršev. Ko smo bili povezani še nekoliko širše. Razmišljam 
o naslednjem uvodu v Občni zbor našega društva. Le zakaj ne bi 
naredili skeča!? Bi odpeli kakšen rap? Kako že pravi Zoran Predin 
v eni svojih pesmi? Bolj star bolj nor. Jaaaa! Samo pomen je prene-
sen! Bolj star bolj vesel! Hvaležen! Jaaa! Hvala vsem. Dragu, Štefki, 
Brigiti, Milku, Mateju, Spominčicam in našim prijateljem iz Porabja. 
Res vsem in vsakemu posebej – za čudovito izkušnjo! 

V imenu Spominčic in DU, Darja Medved – Medika 

V dolini Neretve 
so obirali mandarine
Članice in člani Kluba upokojencev Ministrstva za notranje 
zadeve (MNZ) Maribor so se sredi meseca oktobra podali na 
tridnevni izlet v Neum na obiranje mandarin. Preko mejnega 
prehoda Klek so prispeli v Bosno in Hercegovino (BIH), v 
mesto Neum. 
Njihov osrednji dogodek je bil obiranje mandarin, zato so se vkrcali 
na gusarske čolne ter se po kanalih in rokavih reke Neretve odpeljali 
do nasadov mandarin. Polna drevesa s sladkimi, zeleno-rumenimi 
sadeži, polnimi C-vitamina, so čakala, da jih oberejo. Z  vrečkami 
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Zaključek strelske lige
Zveza društev upokojencev Slovenskih goric združuje 7 
društev iz upravne enote Lenart. In prav v vseh sedmih dru-
štvih delujejo sekcije za streljanje z zračno puško. Zanimi-
vo je, da v Slovenskih goricah ni nikoli delovalo omembe 
vredno strelsko društvo in imajo za razvoj te športne 
panoge v društvih zaslugo izključno upokojenci iz društev.
Zveza je tako kot vsako leto tudi letos organizirala ligaško tekmo-
vanje v streljanju in ga izvedla v pomladnem in jesenskem terminu. 
Tekmovanje je postreglo s številnimi napetimi trenutki in dokazalo, 
da strast do športa nikoli ne zbledi. Zaključek strelske lige pa je 
bil letos 2. novembra v Voličini. Predsednik komisije za strelstvo v 
zvezi, Silvo Gutman, je prebral končne uvrstitve vseh sodelujočih 
ekip, tajnica zveze, Marija Huber in predsednik zveze, Milan Hlev-
njak, pa sta najboljšim podelila pokale. Na vrhu so se našle strelske 
ekipe, ki so s trdim delom in predanostjo dosegle izjemne rezultate. 
Med strelkami je prvič zmagala ekipa DU Benedikt, ki se je izkazala 
z izjemnim streljanjem. 2. mesto je osvojila ekipa DU Sveta Ana in 
3. mesto DU Lenart. Med strelci je 1. mesto že enajstič zapored pri-
padlo strelcem DU Benedikt, 2. mesto so osvojili strelci DU Voličina 
in 3. mesto strelci DU Sveta Ana. To je bil tesen boj med ekipami, 
ki so pokazale izjemen strelski talent. Zveza je pripravila čudovit 
dogodek, ki se ga je udeležilo 72 strelk in strelcev iz vseh društev, 
na katerem so poudarili pomembnost športa in tekmovanja v vseh 
življenjskih obdobjih in na koncu čestitali, ne samo dobitnikom 
pokalov, temveč prav vsem tekmovalcem, ki so v ligi nastopili.

Besedilo in foto, Milan Hlevnjak

Ribiško tekmovanje v čast 
vinskemu patronu, sv. Martinu
Martinovo je star ljudski običaj, ki se pri nas v Sloveniji 
praznuje 11. novembra, na dan, ko goduje sv. Martin škof, 
vinski patron in zavetnik revežev. 
Ptuj je nekako središče tega dogajanja, saj ga obkrožajo Slove-
njegoriški in Haloški griči, ki so posejani z vinogradi-goricami in 
tu ima Martin, ki je v teh krajih izredno cenjen in spoštovan, obilo 
dela v tem jesenskem času, ko spreminja mošt v vino. Ribiči, člani 
DU PZDU (področna zveza društev upokojencev) Spodnjega 
Podravja, so v spomin in čast sv. Martina imeli v ribniku Rogo-
znica v četrtek 9. novembra tega leta tako imenovano Martinovo 
tekmo v lovu rib s plovcem, katere se je udeležilo 38 ribičev tek-
movalcev. Po tri urnem namakanju trnkov in učenju plavanja črvov 
je rezultat sledeč: 3. mesto: Drago PETEK; 2. mesto: Tone 
GOSAK; 1. mesto: Srečko STRMŠEK. Iskrene čestitke preje-
mnikom pokalov vsem ostalim pa več ribiške sreče v prihodnje. 
Organizator tekme in nosilec več ali manj vseh tekem na tem 
območju pod okriljem Ribiške zveze Slovenije in upokojenske or-
ganizacije Spodnjega Podravja, ki je istočasno predsednik komisije 
za šport in rekreacijo pri PZDU Spodnje Podravje gospod PP (pa 
to ni Perutnina Ptuj) ampak PERGER POLDA, pravi: »Ker živimo 
na območju, kjer je cenjena vinska kapljica in vinski patron, smo 
v njegovo čast organizirali ribolovno tekmo ribičev upokojencev. 
V kolikor se letos več ne srečamo, želim vsem ribičem in njihovim 
pristašem SREČNO, VESELO in USPEŠNO NOVO LETO 2024«.

Besedilo in foto, Ignac Habjanič 

polnimi zdravja so odpluli nazaj do restavracije. Za dobro vzdušje so 
poskrbeli glasbeniki. Lepo je donela dalmatinska glasba, ves čas pa 
se je slišala tudi njihova pesem. 
Zadnji dan so obiskali slovito etno vas imenovano Etnoland. V njej 
so spoznali dalmatinsko zgodovino in se vživeli v življenje, kot je bilo 
nekoč. Najbolj zanimiva je bila stara kamnita dalmatinska hiša z 
bivalnimi prostori, delavnico, sušilnico pršuta, kletjo itd. 
Popoldneve lepih sončnih dni so preživeli ob ogledu mesta ter v 
morju in na plaži, saj je temperatura zraka presegla 30 stopinj Celzija. 
Ob večerih so se družili na terasi hotela ter si brusili pete ob živi 
glasbi. Polni pozitivne energije in dobre volje so se vrnili v Maribor. 
V naslednjih dneh so svoje spomine in izkušnje s čudovitega izleta 
delili z bližnjimi in prijatelji ter tako ostajajo v pričakovanju naslednjega 
druženja.

Besedilo in foto, Mirko Ploj
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BALINANJE R.KEGLJANJE PIKADO ŠAH STRELJANJE KEGLJANJE RIBOLOV TOČKE MESTO
POKRAJINE M Ž M Ž M Ž M Ž M Ž M Ž M
DOLENJSKA/BELA KRAJINA 10 8 6 2 11 10 5 15 5 5 8 8 93 1
ŠALEŠKA 4 9 9 10 4 7 6 1 11 11 8 5 7 92 2
KOROŠKA 2 12 8 4 7 13 3 8 4 7 10 6 84 3
OSREDNJE SLOVENSKA 5 5 0 0 5 9 16 9 8 14 3 4 78 4
ZGORNJE PODRAVSKA 9 10 12 13 3 1 13 3 1 6 4 2 77 5
SEVERNA PRIMORSKA 11 15 0 0 8 3 4 5 2 3 13 5 69 6
POMURSKA 6 4 5 6 6 11 8 10 0 1 0 11 68 7
GORENJSKA 13 3 1 1 2 16 7 12 6 0 7 0 68 8
CELJSKA 8 2 3 5 10 4 2 4 6 3 9 1 9 66 9
ZASAVSKA 7 1 2 7 16 2 10 7 0 4 2 3 61 10
JUŽNA PRIMORSKA 16 7 0 0 9 8 0 4 0 11 0 0 55 11
SPODNJE PODRAVSKA 1 6 7 8 1 5 1 2 0 2 0 14 47 12
POSAVSKA 3 0 4 3 13 6 9 1 0 0 0 1 40 13
LJUBLJANA Z OKOLICO 0 0 0 0 0 0 11 0 0 0 0 0 11 14

V zadnjih dneh novembra je v Lju-
bljani potekal 17. Kongres Športa za 
vse v organizaciji OKS  – Olimpijske-
ga komiteja Slovenije. Kongres je 
tokrat potekal dva dneva. Prvi je bil 
namenjen predavanjem in razpravam, 
drugi pa prikazom delovanja progra-
ma v lokalnih okoljih po vsej Slove-
niji. V  okviru predavanj prvega dne, 
je v imenu ZDUS s svojim referatom 
nastopil tudi Vojko Prislan, podpred-
sednik Komisije za šport rekracijo in 
gibalno kulturo pri ZDUS, ki ga povze-
mamo v nekoliko skrajšanem obsegu.
 »Projekt smo zasnovali tako, da vključuje 
starejše osebe v športne aktivnosti, ki so 
pomembne za njihovo fizično in duševno 
dobro počutje ter ohranjanje njihove kako-
vosti življenja. Komisija za šport, rekreaci-
jo in gibalno kulturo pri ZDUS je izdelala 
metodologijo, periodizacijo, programe in 
terminologijo za omenjeno aktivizacijo. Na 
ta način želimo in bomo spodbujali fizično 
in duševno zdravje, kar bo vplivalo na višjo 
samozavest posameznika, hkrati pa spod-
bujalo socialne interakcije,« je v svojem 
uvodu dejal Vojko Prislan.

Kaj vključuje program?
Telesno aktivnost in zdrav način življenja, 
razvijanje duševnih sposobnosti in kogni-

tivnih aktivnosti ter krepitev socialnih vezi 
in medgeneracijske aktivnosti starejših. 
V ta namen smo izdelali programe, ki za-
jemajo: telesno vadbo, intelektualni izziv, 
kreativnost, socialne interakcije in čas za 
sprostitev.

Programske usmeritve:
Fizična aktivnost, mentalna stimulacija, 
kreativne dejavnosti, družabne interakcije, 
družinske in medgeneracijske aktivnosti, 
skrb za duševno zdravje, redni urniki in 
rutine, prilagoditev dejavnosti posamezni-
kom. Komisija za šport, rekreacijo in 
gibalno kulturo pri ZDUS že organizira 
tekmovanja znotraj društev upokojencev, 
Meddruštvena tekmovanja, Tekmovanja 
v okviru Krajevnih skupnosti in Občin, 
tekmovanja na igrah Pokrajinskih Zvez 
društev in Tekmovanja na Državnih Špor-
tnih igrah. Tekmovanja, rekreativna de-
javnost in izvajanje gibalne kulture z 
vidika športnega pogleda, vključujejo 
starejše v različne vidike, kot so: Pri-
lagajanje dejavnosti, raznolikost športnih 
dejavnosti, skupinske športne dejavnosti, 
ustvarjanje varnega okolja z vidika zago-
tavljanja varnih in primernih športnih pro-
storov, poudarek na ugodju in druženju, 
usposabljanje in mentorstvo, promocija 
športnih dogodkov, dolgoročna vzdržlji-

17. Kongres športa za vse
vost, poudarek na zdravju in preventivi in 
sodelovanje z lokalnimi skupnostmi.

Čemu ta program?
Osnovni cilj je potreba po aktivaciji sta-
rejše populacije, končni cilj pa boljše in 
kakovostnejše življenje starejšega posa-
meznika.

Cilji in zaključna misel 
Upokojenci smo del te družbe in ob upo-
kojitvi se naše delo ne zaključi. Dokaz, da 
si želimo biti še naprej del aktivne družbe 
je tudi naša prisotnost na Kongresu 
športa za vse. Na Kongresu so ob meni 
še predsednica ZDUS Zdenka Jan, pod-
predsednik Željko Kljajić, ter člani Komi-
sije za šport rekreacijo in gibalno kulturo 
pri ZDUS. Vsi zbrani si želimo, da nas 
sprejmete v aktivnosti OKS, kjer bomo 
uporabili naše bogato znanje in izkušnje, 
ter tako dodali piko na I sloganu, Šport za 
vse! Naš cilj je sodelovanje pri oblikovanju 
vseh dokumentov s področja športa, pa 
naj bosta to, Nacionalna strategija športa 
ali Zakon o športu.
Hvala za povabilo in priložnost, da smo 
lahko sodelovali na kongresu,

Vojko Prislan, podpredsednik 
KŠRGK pri ZDUS

DRŽAVNE ŠPORTNE IGRE ZDUS 2023, 
KONČNA UVRSTITEV POKRAJIN

LEGENDA: 1. DOLENJSKA/BELA KRAJINA; 2. ŠALEŠKA; 3. KOROŠKA; 4. OSREDNJE SLOVENSKA; 5. ZGORNJE PODRAVSKA; 
6. SEVERNA PRIMORSKA; 7. POMURSKA; 8. GORENJSKA; 9. CELJSKA; 10. ZASAVSKA; 11. JUŽNA PRIMORSKA; 12. SPODNJE 
PODRAVSKA; 13. POSAVSKA; 14. LJUBLJANA Z OKOLICO;



Ljudje že vrsto let  kuhamo na plin, se z njim 
ogrevamo, ga uporabljamo na piknikih, ali na 
kampiranju. Da vse to poteka čim bolj brezskrbno 
v Butan plinu ponujajo rešitve s plinom (UNP ali 
propan) - zanesljivim, priročnim in prenosnim 
virom energije. 

Kuhanje s plinsko jeklenko navdušuje mnoge znane 
kuharske Chefe in vse ljubitelje kuhanja. Ena največjih 
prednosti utekočinjenega naftnega plina (UNP) je ta, 
da velja za enega najčistejših fosilnih goriv. Poleg UNP, s 
katerim so polnjene Zelene jeklenke, je sedaj v Sloveniji 
na voljo še čistejša alternativa – Futuria propan, plin iz 
100 % obnovljivih virov. 

3 resnice o 
kuhanju na plin

V profesionalnih kuhinjah je plin najbolj priljubljena rešitev. 
Tako imajo kuharji večji nadzor nad temperaturo, takojšen 
odziv štedilnika na idealno temperaturo pri pripravi hrane, 
pa še čiščenje je bolj enostavno. Kot velja za varno vožnjo, 
so tudi pri plinu vsi potrebni ukrepi in ravnanje zelo jasno 
določeni, zato je strah pred ravnanjem in upravljanjem s 
plinom povsem odveč.

Zakaj? V sami jeklenki je plin v tekočem stanju, ki pa 
ni napolnjen do vrha. Del, ki se nahaja nad tekočino 
imenujemo plinasta faza, tekočina je tekoča faza. V 
primeru, da bi jeklenko obrnili prične iztekati tekoča faza 
in se pri uplinjanju spreminja v velike količine plinaste 
faze, kar je lahko zelo nevarno. Pravilno je, da iz jeklenke 
uporabljamo le plinasto fazo, ki izteka v pokončnem 
položaju. Dostavljavci, ki vam iz Butan plina pripeljejo 
Zeleno jeklenko, vam jo lahko tudi pravilno priklopijo.

Odprtega ognja nikoli ne 
uporabljamo za odkrivanje 
uhajanja plina. Tesnjenje lah-
ko enostavno preverite s spre-
jem za preverjanje puščanja in 
uhajanja plina, ki ga najdete 
v Butan plin specializirani 
trgovini na Verovškovi 70 v 
Ljubljani ali pa naredite test 
z milnico. 

Kuhanje na plin je varno v kolikor so upoštevani ustrezni 
varnostni ukrepi. Trije razlogi, s katerimi bo kuhanje na 
plin varno:

• Plinski štedilniki in pečice so zasnovani tako, da 
imajo vgrajene varnostne elemente. Sodobni plinski 
štedilniki imajo termo varovala, katerih namen je, 
da v primeru požara plinsko napeljavo samostojno 
zaprejo in prekinejo dotok plina, dokler so še vse 
komponente plinske napeljave nedotaknjene. 

• Prezračevanje je ključnega pomena. Za varno 
kuhanje na plin je pomembno zagotoviti ustrezno 
prezračevanje v kuhinji - odprete okna ali uporabite 
kuhinjsko napo, ki pomaga odstraniti odvečni plin 
ali hlape.

• Pomembna je pravilna uporaba in redno vzdrževanje. 
Ne puščajte nenadzorovanih loncev na plinskem 
štedilniku in poskrbite za redno vzdrževanje, ki 
vključuje tudi čiščenje gorilnikov ter rešetk. Ne 
pozabite na redno menjavo cevi in tesnila. 

Zakaj je kuhanje na plin tako priljubljeno?

Plinsko jeklenko lahko shranjujemo 
samo pokončno. 

Nikoli ne 
preverimo uhajanja 
plina iz jeklenke 
z vžigalnikom ali 
vžigalico. 

Kuhanje na plin ni nevarno. 

www.butanplin.si

Naročilo
dostave
na dom

080 2005
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100 let Ljudmile - 
Milke Šinkovec
Članica Društva upokojencev Gorenja 
vas, Ljudmila Milka Šinkovec, iz Hota-
velj je praznovala 100. rojstni dan. Ne 
zgodi se prav pogosto, da nekdo v 
kraju doživi 100 in več let, kaj šele v 
nekem društvu. In prav Društvo upo-
kojencev za Poljansko dolino Gorenja 
vas je v drugi polovici meseca aprila 
imelo čast počastiti 100-letnico 
rojstva njene članice. 

Ponosni na 
90-letnike in 
100-letni jubilej 
Elizabete Jug Erat
V letu 2023 smo v DU Ravne zabele-
žili bogato bero članov, ki so v tem 
letu praznovali 90 let življenja. Kar 
deset smo jih našteli: Mrdavšič Vera, 
Pogačnik Marija, Breznik Marta, 
Jeromel Ivan, Vezovnik Zofija, Žnidar 
Ivica, Janežič Angelca, Fišer Anica, 
Paradiž Ivana in Ferk Konrad. 

in stanovanje, dolga leta pa je bila tam tudi 
pošta. V zakonu so se jima rodile tri hčerke: 
Tatjana, Elizabeta in Marija.
Hči Elizabeta se je poročila z Andrijo 
Jugom, po rodu iz Čakovca. Skupna ži-
vljenjska pot ju je najprej vodila v Novi 
Travnik, kjer se je gradila tovarna Bratstvo 
in kjer je Elizabeta delala na banki. Po vrnitvi 
na Ravne so do leta 1980 živeli v hiši sredi 
mesta, nato pa so se kot družina, s sinom 
Aleksandrom in hčerko Marjano, preselili v 
novo hišo na Tolstem vrhu, kjer je ga. Eliza-
beta poleg službe ljubeče skrbela za skupni 
dom. Svojo upokojitev je dočakala v podje-
tju Gradis. Vedra in vitalna gospa Elizabeta 
je danes babica 4 vnukom in prababica 4 
pravnukom ter hkrati najstarejša prebivalka 
doma starejših Črneče, kjer je povprečna 
starost sicer 84 let.
V domu so nam povedali, da se gospa Eli-
zabeta nikoli ne pritožuje in je vedno dobre 
volje. Zaupala nam je, da ima izjemno rada 
rože, še posebej pa je vesela, ko jo obišče 
sin Aleksander, ostali sorodniki in prijatelji. 
Ponosna in ganjena ob vsej pozornosti je 
dodala, da je tudi ona Ravenčanka, čeprav 
sedaj živi v Koroškem domu starostnikov 
v Črnečah! Dogodek je bil priložnost za 
izraz hvaležnosti in izmenjavo življenjskih 
zgodb ljudi, ki tako ali drugače bogatijo 
našo lokalno skupnost. Ena takšnih zgodb 
je prav gotovo tudi gospa Elizabeta Jug, ki 
ji ob visokem jubileju iskreno čestitamo in 
želimo še veliko zdravja.

Besedilo in foto, Melita Jurc

90 let Erne 
Pristovšek
V poznem poletju je naša dolgoletna 
članica in nekaj časa tudi predsedni-
ca društva praznovala svoj devetde-
seti rojstni dan.

Na sam rojstni dan, 18. aprila 2023, so 
članice in člani tega društva obiskali slav-
ljenko, katerega članica je že več kot 30 
let. V  vsem tem času je aktivno sodelo-
vala v družabnem življenju društva. Obisk 
Ljudmile so pripravili kot posebno pre-
senečenje ob njenem visokem jubileju. 
Članice pevsko-igralske skupine Klas so 
ji ob spremljavi harmonikarja zapele nekaj 
pesmi in k petju pritegnile tudi slavljenko, 
ki je ob tem obujala spomine na čas, ko 
se je še družila z njimi. Dobro razpoloženi 
slavljenki so zaželeli obilo zdravja, sreče 
in osebnega zadovoljstva ter ji tudi poda-
rili priložnostno društveno darilo in darilo 
članic Klas. Vladimir Koračin, predsednik 
Društva upokojencev za Poljansko dolino 
Gorenja vas, je slavljenki v imenu Pokrajin-
ske zveze društev upokojencev Gorenjske 
izročil tudi posebno plaketo za stoletnico. 
Ljudmila je bila ganjena in hvaležna za iz-
kazano pozornost. Praznovanje njenega 
visokega jubileja je bilo tudi za društvo po-
memben dogodek, saj kaj takega društvo 
še ni doživelo. Ponosni so na Ljudmilo 
Šinkovec in se ji še enkrat zahvaljujejo za 
vse lepe trenutke, ki so jih preživeli skupaj 
z njo. 

Vladimir Koračin, foto, Valentin Bogataj

Ob tej priliki so jih naši predstavniki obiskali 
in jim zaželeli predvsem veliko zdravja. V po-
govoru, ki je kar prehitro minil, pa smo se 
dotaknili let mladosti, časa težkih medvojnih 
preizkušenj in radosti kasnejšega obdobja, 
ko so si ustvarjali družino. Še posebej pa 
smo letos ponosni na 100-letni jubilej 
ge. Elizabete Jug roj. Erat, ki je članica 
našega društva že 44 let in hkrati tudi 
najstarejša občanka Raven na Koroškem. 
Izvira iz zelo ugledne in priljubljene zdravniš-
ke družine Erat v nekdanjem Guštanju, da-
našnjih Ravnah na Koroškem. Obiskali smo 
jo v Koroškem domu Črneče, kjer ji je sin 
Aleksander Jug skupaj s predstavniki doma 
pripravil manjšo slovesnost. Elizabeta Jug 
se je rodila 24. 9. 1923 uglednemu zdrav-
niku dr. Boštjanu Eratu, ki je bil dolgo časa 
edini zdravnik za Mežiško dolino, in materi 
Ceciliji po rodu iz sosednje Avstrije. Dr. Erat 
je v takratni Guštanj prišel takoj po 1. sve-
tovni vojni in se zapisal tudi med ustanovi-
telje Reševalne postaje Guštanj leta 1927 
ter pobudnike ustanovitve lokalne organi-
zacije Rdečega križa in izgradnje letnega 
kopališča. Živeli so v eni prvih hiš v središ-
ču mesta, v tako imenovani »Eratovi hiši«, 
v kateri je imel dr. Erat z ženo Cecilijo kot 
asistentko svojo ordinacijo, hišno lekarno 
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Še zelo mlado jo je ljubezen iz rodnega 
Celja pripeljala v Slovensko Bistrico. Tu sta 
si z možem ustvarila dom in družino. Kruh 
si je služila kot računovodkinja, najprej v 
Zdravstvenem domu in Lekarni, kasneje pa 
samo v Lekarni, kjer je dočakala upokojitev. 
Bila je in je še vedno odločna in preudarna, 
zato je bila duša lekarniškega kolektiva.

Prof. Tomaž Skulj 
1941 – 2023
V 83. letu starosti nas je po kratki a 
hudi bolezni zapustil naš dolgoletni 
sodelavec in prijatelj, profesor fizike 
Tomaž Skulj.
Tomaž je bil odličen sejalec semen, ki so 
vzklila na mnogih področjih družbenega 
življenja. Izjemno je spoštoval človeško 
ustvarjalnost in prepričanje, da je le ta pri-
sotna v vsakem človeku in vseh generaci-
jah, le prebuditi jo je potrebno. Zadnjih 25 
let je bil zvest sopotnik in tudi avtor raz-
ličnih programov in aktivnosti za starejše 
v okviru Zveze društev upokojencev Slo-
venije. Tomaž je bil eden avtorjev projekta 
Festivala za tretje življenjsko obdobje in 
kasneje tudi različnih zanimivih program-
skih usmeritev F3ŽO. Zavzemal se je za 
širjenje različnih ustvarjalnih programov in 
delavnic tako v ZDUS, kot tudi v društvih 
upokojencev, pa tudi v drugih organiza-
cijah, ki združujejo starejše. Imel je zelo 
dolgo »kilometrino« uvajanja ustvarjalnih 
programov v osnovno in srednje šolstvo 
ter v različna strokovna društva, zato se 
je lahko na zelo enostaven način vključe-
val v različne pobude in aktivnosti. Bil je 
vsestranski ustvarjalec, tako na tehničnih 
kot na umetniških področjih. Najbolj pa 
sta ga v ZDUS zaznamovala dva projekta; 
projekt ROJ – računalniško opismenjeva-
nje za starejše in druge ranljive skupine, 
ter projekt uvajanja rokodelskih aktiv-

Društva upokojencev pozivamo k 
oddaji statističnega poročila za leto 
2023.
Rok za oddajo je 31.1.2024. Spodbuja-
mo pa k izpolnitvi spletnega vprašalni-
ka v duhu digitalnega opismenjevanja 
vseh naših članov. V Kolikor ste v dru-

nosti v programe društev upokojencev. 
Oba projekta je v celoti podprlo vodstvo 
ZDUS, s takratno predsednico dr. Matejo 
Kožuh Novak, ki se je še posebej zavzela 
za rokodelstvo. Projekt ROJ je bil zaradi 
zgrešene državne politike na žalost zau-
stavljen, po vsej verjetnosti zaradi nera-
zumevanja le te, da želimo starejši sami 
odločati o pomembnih programih, ki za-
devajo naše življenje. Takrat se je uveljavila 
sintagma; NIČESAR O STAREJŠIH BREZ 
STAREJŠIH. Projekt rokodelstva pa je je 
postal izjemno uspešna dejavnost ZDUS 
predvsem po zaslugi entuziastov kakršen 
je bil Tomaž. Takratno vodstvo ZDUS se 
je odprlo navzven in tako omogočilo, da 
so v projekt vstopali različni strokovnjaki 
in ljubitelji, med njimi Branko Suhadolnik, 
Branka Bizjan, Tomaž Skulj in še mnogi 
drugi. Tomaž Skulj pa je bil že v osnovi tudi 
velik podpornik rokodelske dejavnosti v 
smislu ohranjanja tehnično kulturne dediš-
čine in prenosa teh znanj in spretnosti na 
mlajše generacije. Projekt še vedno živi in 
se lepo razvija, skladno z željami Tomaža 
in ostalih sodelavcev.
Tomaž Skulj je svojo ustvarjalno pot je 
začel kot profesor fizike na Gimnaziji 
Moste, nakar je dolga leta vodili oddelek 
za izobraževalno tehnologijo v Iskri in nato 
svojo kariero zaključil kot pomočnik direk-
torja Zavoda RS za šolstvo za izobraže-
valno tehnologijo, kjer je tako kot v drugih 
društvenih organizacijah (Zvezi organi-
zacij za tehnično kulturo Slovenije , Zvezi 

društev matematikov in fizikov Slovenije), 
pustil neizbrisan pečat na področju uvaja-
nja novih učnih tehnologij in računalništva 
v vsa področja in vse nivoje izobraževanja. 
Bil je predan računalniškemu opismenje-
vanju za vse generacije, v zadnjih letih se 
je še posebej zavzemal za smotrno in pri-
jazno rabo novih tehnologij med starejšimi.
Ves čas se je zavzemal za učinkovito 
sodelovanje civilno družbenih organiza-
cij na področju znanosti, izobraževanja, 
vzgoje in kulture z državnimi izobraževal-
nimi in raziskovalnimi ustanovami. Z Zvezo 
društev upokojencev Slkovenije pa je bil 
povezan v različnih oblikah sodelovanja 
več kot 25 let.

Andrej Jus

ZDUSPLUSIN MEMORIAM

ZDUSPLUSOBVESTILA UREDNIŠTVA 

Zdaj je njen korak krajši in počasnejši, a 
misli so jasne. Spoprijela se je z digitali-
zacijo, zato se lahko vsak dan vidi in po-
govarja s sinom in snaho iz Bangkoka, 
pa z vnukinjama iz Londona. Posebej jo 
razveseljujejo fotografije male vnukinje in 
pravnuka. Tako je vedno s svojimi dragimi, 
čeprav živijo daleč v svetu. Sama še vedno 

skrbi zase, pa tudi za svojo zunanjost, da 
je vedno urejena. Čas ji krajša psiček Taj, 
za katerega pravi, da vse razume, le govo-
riti ne zna.
Njeni prijatelji upokojenci želimo gospe 
Erni še mnogo, mnogo sončnih in zdravih 
dni. 

Rozalija Špes

Statistični vprašalnik za leto 2023
štvih pozabili podatke za dostop, pišite 
zanje na tajnistvo@zdus-zveza.si (ne po-
zabite pa navesti naziva vašega društva.) 
Tisti, ki boste za osebne podatke morali 
poslati obrazec s privolitvijo, oz. soglasjem 
za obdelavo, si lahko obrazec prenesete 
na svoj računalnik z naše spletne strani. 

Do poročila lahko dostopate z naslova:  
https://zdus-zveza.si/splosno/statistic-
ni-vpralanik-za-leto-2023/ 
V res izjemnih primerih pa naj se Društva 
upokojencev obrnejo na naslov tajništva 
ZDUS za obrazec v Wordu.

mailto:tajnistvo@zdus-zveza.si
https://zdus-zveza.si/splosno/statisticni-vpralanik-za-leto-2023/
https://zdus-zveza.si/splosno/statisticni-vpralanik-za-leto-2023/


 

 

 

  

 

 

 

  

Želimo vam, da bi v letu 2024 

prejeli in podelili veliko lepih 

besed, pogledov, dejanj ter 

prešernih nasmehov.

SREČNO 2024
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